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Comisia Europeană organizează o serie de ”Forumuri pe tema Investițiilor în Energie 
Sustenabilă (SEI)”, ce fac parte din inițiativa "Smart Finance for Smart Buildings" 
(Finanțare inteligentă pentru clădiri inteligente). Forumurile SEI vor fi alcătuite din peste 
30 de evenimente ce vor avea loc în 15 State Membre pe perioada 2016-2019; puteți 
găsi mai multe informații despre evenimente care au avut deja loc, sau evenimente 
viitoare pe pagina web SEI Forums webpage.  

Majoritatea proiectelor prezentate în cadrul acestui eveniment au fost selectate dintre 
propunerile cerute de programul de eficientizare a energiei Horizon 2020, administrat 
de Agenția Executivă pentru Întreprinderi mici și mijlocii din cadrul Comisiei Europene 
(EASME). Informații suplimentare despre aceste oportunități de finanțare sunt 
sumarizate și actualizate în mod regulat pe pagina web EASME webpage dedicată 
finanțării eficienței energetice.  

 

  

https://ec.europa.eu/energy/en/financing-energy-efficiency/sustainable-energy-investment-forums
http://ec.europa.eu/easme/en/finance-sustainable-energy
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Viziunea promovată în acest document aparține autorului/autorilor și nu reflectă neapărat politicile 
Comisiei Europene. Nici Comisia Europeană, nici vreo altă persoană acționând în numele Comisiei 
Europene nu poate fi considerată responsabilă pentru modul în care ar putea fi folosite informațiile din 
acest document.   
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REZUMAT 
Prezentul eveniment a întrunit 182 de participanți (din 263 înscriși) care activează in 
domeniul finanțării eficienței energetice din sectorul financiar, guverne naționale, 
dezvoltatori de proiect, din cadrul lanțului de aprovizionare a renovărilor energetice și 
agenții de energie regionale și locale. Evenimentul a durat o zi și a fost structurat după 
cum urmează: 

 Discursuri de deschidere 
 Sesiunea plenară 1: Contextul politicii europene și naționale  
 Sesiunea plenară 2: Îmbunătățirea performanței energetice a clădirilor 

rezidențiale  
 Sesiunea paralelă A: Atragerea investitorilor în performanța energetică 
 Sesiunea paralelă B: Renovarea energetică a clădirilor publice și rolul ESCO 
 Sesiunea paralelă C: Eficiența energetică în industrie și sectoarele IMM 
 Sesiune plenară de încheiere 

La conferință au participat vorbitori din întreaga Europă. Prezentările și discuțiile au 
abordat următoarele puncte cheie: 

• Mai mulți vorbitori au evidențiat o creștere documentată a eficienței energetice în 
zonă. Așadar, progresul este evident, iar băncile au inițiat linii de credit pentru 
eficiența energetică. Acest lucru indică un angajament, dar chiar dacă potențialul 
este ridicat încă există destule bariere de depășit. Încă este nevoie de eforturi 
majore.  
 

• Noi instrumente financiare încep să apară, cum ar fi cele bazate pe produse 
ipotecare verzi, dar există un domeniu mult mai vast pentru desfășurarea acestora 
în regiune. Fondurile publice ar trebui să fie folosite mai eficient pentru a atrage 
investiții private, însă este nevoie de mecanisme adecvate de repartizare între 
riscuri și profituri. 
 

• Țările din regiunea CESEC au alocat o sumă semnificativă din Fondul de Coeziune. 
România e activă în mod special în utilizarea acestor fonduri. La momentul de față, 
94% sunt folosite pentru granturi, iar restul este folosit pentru instrumente 
financiare; dacă privim înspre viitor, lucrurile ar trebui să stea invers. 
 

• În ceea ce privește Fondul European pentru Investiții Strategice (EFSI), există 
relativ puține proiecte de eficiența energetică în regiune, comparativ cu alte părți 
din Europa. De asemenea, există un dezechilibru si cu privire la proiectele finanțate 
de Banca Europeană pentru Investiții  (EIB).  
 

• În general, toate părtile interesate prezente la întâlnire,inclusiv sectorul bancar, au 
cerut o cooperare consolidată pentru deblocarea și depășirea barierelor precum și 
dezvoltarea în comun de strategii și soluții. Acest lucru poate fi observat și în 
legătură cu cerința dezvoltării suportului pentru aceste teme la nivel național. 
 

• Există necesitatea de a aduna toate parțile interesate din domeniu și de a favoriza 
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o abordare integrată, ce implică transferul de cunoștințe și consolidarea 
competențelor. 
 

• Câțiva vorbitori au evidențiat nevoia de a implica și a crește responsabilitațile 
cetățenilor, inclusiv prin asistarea asociațiilor de proprietari în atragerea de fonduri. 
În acest context, este de asemenea important să fie abordată diminuarea sărăciei 
energetice. 

• Este la fel de important ca și orașele/autoritățile publice să fie asistate în calitatea 
acestora de facilitatori ai investițiilor de eficiență energetică în sectorul privat. În 
special, în acest context, agențiile energetice atrag atenția asupra faptului că 
orașele și regiunile României încă au nevoie să beneficieze de Programul EIB 
ELENA și de fondurile administrate în cadrul Programului de Asistență Dezvoltare 
Proiect  H2020.  

Sesiunea plenară cu tema sectorului rezidențial, precum și sesiunile paralele au oferit 
perspective și discuții interesante asupra modalității de abordare a barierelor și 
oportunităților din diferite sectoare. 

Sesiunea plenară cu tema “Îmbunătățirea performanței energetice a clădirilor 
rezidențiale” a prezentat o nouă schemă de stimulente, lansată recent de către Banca 
Ungară pentru Dezvoltare, pentru creșterea eficienței energetice în sectorul rezidențial 
bazată pe fonduri din Fondul Structural și de Investiții European (ESIF). Un important 
factor de succes a fost marketingul proactiv și comunicarea cu potențialii beneficiari. 

În continuare, a fost prezentată Facilitatea Letonă Baltică pentru eficiență energetică. 
Aceasta este o inițiativă promițătoare ce folosește veniturile obținute din economiile de 
energie pentru scăderea riscurilor și finanțării  renovărilor energetice majore la scară largă. 

În România, o inițiativă promițătoare o reprezintă programul ipoteca verde, prezentat de 
Consiliul Român pentru Clădiri Verzi (RoGBC). Acest program a fost dezvoltat împreună 
cu Raiffesen Bank, pe baza Certificării inovative pentru Case Verzi, pentru a evalua și 
recunoaște proiectele rezidențiale de top, care utilizează principii de construcții 
sustenabile. 

Concluzia majoră a sesiunii paralele despre “Atragerea investitorilor în eficiența 
energetică” se referă la lipsa standardelor și documentelor pentru dezvoltarea proiectelor, 
ceea ce înseamnă o încredere scăzută a băncilor și investitorilor în ceea ce privește faptul 
că veniturile generate de economisirea de energie vor reprezenta o sursă sigură de venit.  

Două dintre proiectele prezentate în sesiune s-au concentrat pe standardizare: Investor 
Confidence Project (Proiectul Încrederii investitorilor) (ICP-Europe) și Evaluarea riscului de 
eficiență și Subscrierea setului de instrumente (Energy Efficiency Risk Valuation and 
Underwriting Toolkit) îndreptate către instituțiile financiare publicate de către Grupul 
Instituțiilor financiare pentru eficiență energetică (EEFIG). ICP urmărește standardizarea 
procesului de dezvoltare a proiectelor și include monitorizarea, pentru ameliorarea 
fiabilității acestora. Setul de instrumente EEFIG vine în ajutorul instituțiilor financiare pentru 
a evalua și înțelege riscurile, prin uniformizarea criteriilor de evaluare a investițiilor și 
oferind ajutor în crearea de proiecte care se pliază mai bine pe nevoile instituțiilor 
financiare. 

https://ec.europa.eu/energy/sites/ener/files/documents/010_1a_antonio_ciccarelli_seif_milan_16-11-17.pdf
https://ec.europa.eu/energy/sites/ener/files/documents/010_1a_antonio_ciccarelli_seif_milan_16-11-17.pdf
http://europe.eeperformance.org/
https://valueandrisk.eefig.eu/
https://valueandrisk.eefig.eu/
https://ec.europa.eu/energy/sites/ener/files/documents/011_1a_mariangiola_fabbri_seif_milan_16-11-17.pdf
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A fost prezentată și o linie de credit recent stabilită în România, a Băncii Europene pentru 
Reconstrucție și Dezvoltare (EBRD) pentru sectorul rezidențial  (GEFF – Facilitate de 
Finanțare a Energiei Verzi), care oferă o varietate de produse, inclusiv finantarea de 
credite ipotecare pentru achiziționarea de case și apartamente noi, cu un consum redus 
de energie. 

Alte concluzii ale sesiunii includ nevoia de a stabili o legătură mai strânsă între toți actorii 
relevanți în domeniu și nevoia de mai multă educație și formare în domeniul eficienței 
energetice. În acest context, eficiența energetică va fi introdusă ca fiind un stil de viață și 
în același timp o soluție pentru un mod de trai sănătos. Iar consumatorii sau clienții ar 
trebui sa fie implicați de către bănci într-un mod proactiv. 

Sesiunea paralelă ”Renovarea energetică a clădirilor publice și rolul ESCO” a abordat 
importanța unui cadru legal în legătură cu achizițiile publice și modalitațile de inregistrare 
in contabilitate aferente acestor renovări destinate cladirilor publice.  

A fost abordată și nevoia de a identifica și dezvolta proiecte, ceea ce necesită eforturi 
serioase și fonduri. În cadrul evenimentului au fost descrise două proiecte ce au prezentat 
modalitatea de a face acest lucru în Portugalia și Bulgaria, cu ajutorul facilităților de 
implementare a acestor proiecte. Ambele proiecte se concentrează pe facilități cu 
”proceduri unice” pentru finanțarea inteligentă a clădirilor inteligente. S-a desprins 
concluzia că autoritățile locale nu au capacitatea de a dezvolta aceste proiecte - necesită 
suport de la entități la nivel național sau regional. 

În continuare, s-a discutat nevoia companiei de servicii energetice (ESCO) de a accesa 
fonduri. Fondul Bulgar de Eficientizare a energiei prezentat a fost evidențiat ca fiind un 
model bun, deoarece oferă împrumuturi și garanții pentru companiile ESCO. În România  
companiile ESCO au percepția că s-a rămas în urmă, mai ales în ceea ce privește cadrul 
legal, ce ar trebui să fie considerat primul pas important în dezvoltarea pieței ESCO.  

A treia și ultima Sesiune paralelă ”Eficiența energetică în industrie și sectoarele IMM” 
a inclus o prezentare a Fondului Român pentru Eficiență Energetică (FREE) ca fiind un 
bun exemplu de asistență în sectorul industrial pentru finanțarea proiectelor de eficientă 
energetică pe baze comerciale.  

În continuare, în sesiune au fost abordate mai multe probleme care vor trebui depășite în 
acest sector. S-a reliefat că au fost obținute unele rezultate bune prin creșterea eficienței 
energetice, dar pentru valorificarea potențialului major de reducerea consumului energetic 
existent in acest sector se presupune un acces mai bun la finanțare, prin noi scheme de 
finanțare și noi instrumente pentru scăderea riscurilor de investiții in domeniu.  

Există o tendință în creștere în cadrul anumitor IMM-uri de a se concentra pe eficiența 
energetică, fapt care este dovedit printre altele, de activitățile băncii ProCredit Bank. Din 
prezentarea acestora reiese faptul că se concentrează pe apetența IMM-urilor pentru 
cresterea eficientei energetice prin produsul bancar destinat Finanțării Creditelor Verzi. Cu 
toate acestea, încă există multe bariere de depășit pentru a ajunge la toate IMM-urile, 
lucru evidențiat de către Asociația Română a Băncilor în cadrul evenimentului.  

Multe companii industriale de mari dimensiuni au avut proiecte de eficiență energetică, 
pentru îmbunătățirea competitivității pe piață, printre alte motive. În această privință, ALRO 
a fost prezentată ca fiind un bun exemplu de companie care nu se concentrează doar pe 
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beneficii energetice directe, dar și pe beneficii non-energetice derivate din proiectele de 
eficiență energetică.  

CONTEXTUL EVENIMENTULUI 
Strategia cadrului legal al uniunii energetice abordează eficiența energetică ca fiind una 
dintre cele cinci dimensiuni ale sale și cere să fie tratată ca o sursă de energie. Acordul 
pentru climat de la Paris subliniază importanța eficienței energetice. Investițiile în eficiența 
energetică s-au dovedit a fi una dintre cele mai rentabile modalități de a sprijini tranziția 
către o economie cu emisii scăzute de dioxid de carbon. Acestea nu doar că ajută UE în 
transformarea ambițiilor în ceea ce privește climatul într-un plan de acțiune, dar vin la 
pachet și cu beneficii importante pentru cetățenii europeni și pentru companii, în ceea ce 
privește mediul înconjurător, sănătatea, securitatea aprovizionării, facturi electrice mai 
mici, mai multe locuri de muncă, precum și o creștere economică sustenabilă. 
 
Pentru îndeplinirea întregului potențial al eficienței energetice fondurile publice nu sunt 
îndeajuns, astfel încât este nevoie de o deblocare la scară largă a fondurilor private. În 
acest context, politica energetică va trebui să creeze condiții de investiție mai favorabile, 
să încurajeze cererea de eficiență energetică și să ajute consumatorii să întreprindă mai 
ușor investiții în eficiența energetică. 
 
Scopul evenimentului a fost împărtășirea celor mai bune practici din România, Ungaria și 
Bulgaria, precum și din alte țări cu privire la modalitatea prin care pot fi finanțate investiții 
în eficiența energetică. Acestea includ utilizarea de fonduri private și instrumente de 
finanțare inovative, cu precădere în sectorul clădiri și cel industrial. Vorbitorii s-au 
concentrat pe experiențele practice în dezvoltarea și structurarea programelor de investiții, 
evenimentul alocând timp și pentru dezbateri. Prezentul eveniment a contribuit și la 
Inițiativa Comisiei privind conectivitatea energetică la nivel central și sud-est european 
(CESEC). 
 
Prezentările din cadrul evenimentului se regăsesc la: 

https://ec.europa.eu/energy/en/events/financing-energy-efficiency-romania-hungary-and-
bulgaria 

  

https://ec.europa.eu/energy/en/events/financing-energy-efficiency-romania-hungary-and-bulgaria
https://ec.europa.eu/energy/en/events/financing-energy-efficiency-romania-hungary-and-bulgaria


Finanțarea Eficienței Energetice în România, Ungaria și Bulgaria  

 

Pagina 8 

DISCURSURI DESCHIDERE  
 

Anton Anton – Ministrul Energiei, România 
Dl. Anton s-a referit la eveniment ca la o 
oportunitate bună pentru toată lumea și s-
a declarat încântat să își înceapă 
mandatul de Ministru al Energiei, cu o 
conferință despre eficiența energetică. 

A abordat monitorizarea generală a 
consumului de energie reliefând că 
aceasta indică o anumită creștere a 
eficienței energetice. Cu toate acestea, 
avem încă un drum lung de parcurs, dl. 
Ministru subliniind în mod special măsurile 

necesare cu privire la încălzire și răcire,alimentarea cu apă, iluminat stradal, transport și 
industrii eficiente. 

Sectorul public consideră că investițiile în eficientizarea energetică reduc costurile și aduc 
îmbunătățiri mediului înconjurător, însă există și o dificultate majoră în convingerea 
populației de a implementa eficiența energetică. Dl. Anton a subliniat faptul că este nevoie 
de o schimbare drastică, opinând faptul că IMM-urile vor avea un rol crucial în acest 
proces. 

Dânsul a abordat și nevoia de a se elabora scheme de finanțare adecvate, referindu-se la 
rolul crucial al primăriilor în implementarea eficienței energetice în clădiri publice, precum 
și în calitate de facilitatori de investiții în sectorul privat. 

Dl Anton a declarat în continuare că prioritatea mandatului său o constituie investirea în 
sectorul energetic, cu intenția de a dezvolta o nouă strategie națională pentru energie, 
pentru protejarea gamei curente de producție, inclusiv prin găsirea de soluții pentru 
problemele majore de poluare ce apar în urma producerii de energie din cărbune, ce 
constituie o treime din această gamă de producție. 
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Mihaela Virginia Toader, Secretar de Stat , în Ministerul Dezvoltării Regionale, 
Administrației Publice și Fondurilor Europene, România 

D-na Toader s-a referit la eveniment ca 
fiind o oportunitate bună de a ne pregăti 
pentru perioada ce incepe după anul 
2020. Acest lucru implică si pregătirea 
mediului de afaceri pentru perioada post 
2020. 

A continuat menționând  experiența 
dobândită din programele cu finanțare din 
fonduri UE. 

Există deja un număr considerabil de proiecte pentru clădiri rezidențiale în cadrul acestor 
programe, însă există de asemenea și o nevoie mare de a oferi sprijin asociațiilor de 
proprietari în atragerea de fonduri.  

Cu privire la clădirile publice, îndeosebi spitalele și școlile necesită investiții pentru un 
climat interior mai bun și infrastructuri mai sigure. Un milion de euro au fost alocați sub 
formă de subvenții odată ce posibilitatea de a  solicita accesări de fonduri a fost redeschisă 
în anul 2017. 

În continuare D-na Secretar de Stat a făcut referire la negocierile cu Comisia Europeană 
cu privire la folosirea altor fonduri pentru a oferi sprijin către șapte orașe, în afara 
Bucureștiului, pentru ca acestea să-și îmbunătățească sistemul de termoficare. 

Există nevoia de a îmbunătăți baza de cunoștințe a IMM-urilor cu privire la măsuri pentru 
creșterea eficienței energetice. IMM-urile sunt importante pentru economie, iar măsurile 
de creșterea eficienței energetice vor ajuta la îmbunătățirea competitivității acestora. Este 
important de amintit faptul că  IMM-urile sunt foarte diverse și au cerințe diferite pentru 
creșterea eficienței energetice.Totodată IMM-urile sunt în general prea mici pentru a avea 
expertiză în abordarea problemelor legate de scăderea consumului de energie.În 
concluzie, sprijinirea IMM-urilor în creșterea eficienței energetice nu ar trebui să se bazeze 
doar pe subvenții: este nevoie de dezvoltarea de noi instrumente pentru creșterea 
eficienței energetice la IMM-uri,dar și la întreprinderile mari. 

Anul 2020 se apropie, este nevoie de o schimbare de paradigmă și de pregătirea pieței. 
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SESIUNEA PLENARĂ 1: CONTEXTUL POLITICII EUROPENE ȘI NAȚIONALE   
Prezidată de Robert Tudorache, Secretar de Stat în Ministerul Energiei, România 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Politica Europeană de sprijin pentru investiții în eficiența energetică  
Tudor Constantinescu, Consilier Principal al Directorului General Direcția 
Generală Energie, Comisia Europeană  

Dl. Constantinescu a declarat că 
perspectiva regională este foarte 
importantă pentru asigurarea succesului în 
creșterea eficienței energetice. 

Acesta a prezentat țelurile UE de a pune 
eficiența energetică pe primul plan, să 
demonstreze un leadership global în 
energii regenerabile și în oferirea unei 
tranziții sociale juste pentru consumatori. În 
continuare, a enumerat cele opt propuneri 
legislative ale pachetului de ”Energie 
curată pentru toți europenii”. 

A menționat Planul de lucru Eco-design 2016-2019, care prevede o listă indicativă de 
grupuri de produse considerate a fi priorități în adoptarea măsurilor de implementare. Mai 
mult decât atât, acest plan este văzut ca fiind o parte importantă a pachetului de Economie 
Circulară. 

Este important să le dăm investitorilor un semnal clar că tranziția la o energie curată este 
sectorul ce va crește în viitor, atât prin adaptarea legislației, cât și prin asigurarea unui 
mediu economic favorabil. 

Fonduri pentru creșterea eficienței energetice sunt alocate în regiunea CESEC prin 
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intermediul Politicii de Coeziune (2016 – 2020). Peste €1,2 miliarde euro sunt alocați 
pentru România (clădiri publice, clădiri rezidențiale, IMM-uri, întreprinderi mari). 

În perioada 2016-20, media investițiilor necesare este €269 miliarde/an pentru a ajunge la 
țintele obligatorii pentru anul 2020. Dacă dorim îndeplinirea țintelor pentru anul 2030 este 
nevoie să investim €379 miliarde/an (conform scenariului EUCO30). 

Acest lucru nu poate fi obținut doar prin fonduri UE: este nevoie de sprijin substanțial de 
la sectorul privat, care trebuie mobilizat să finanțeze proiecte. Inițiativa ”Finanțare 
inteligentă pentru Clădiri inteligente”, împreună cu celelalte inițiative ale politicii UE cu 
privire la clădiri inteligente, urmărește deblocarea unor fonduri publice și private în total de 
€10 miliarde din prezent și până în 2020, pentru proiecte de eficiență energetică.  

Inițiativa Finanțare inteligentă pentru Clădiri presupune trei piloni : 

1. Utilizarea mai eficientă a fondurilor publice – inclusiv facilitarea instrumentelor 
financiare și combinarea Fondurilor Europene pentru Investiții Strategice (EFSI) cu 
Fondurile structurale și de investiții europene  (ESIF).  

2. Asistență și agregare – inclusiv sprijinul facilităților de Asistență dezvoltare proiect 
și ”procedee unice”  

3. Reducerea riscurilor - Înțelegerea riscurilor și beneficiilor pentru finanțatori și 
investitori prin intermediul Grupului Instituțiilor financiare pentru eficiență energetică 
(EEFIG) și implementarea unui cadru de subscriere general acceptat. 

În acest cadru vor fi dezvoltate abordări și instrumente specifice fiecărui Stat Membru, sau 
chiar și la nivel regional.  

În ceea ce privește agregarea și asistența pentru dezvoltarea proiectelor, Dl.  
Constantinescu a evidențiat ELENA via BEI ( facilitate Asistență dezvoltare proiect 
finanțată prin programul Comisiei Europene Horizon 2020), precum și apelurile la 
Asistență pentru dezvoltare lansate de către  EASME pentru proiecte mai mici. 

Link către prezentare 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

https://ec.europa.eu/energy/sites/ener/files/documents/001_tudor_constantinescu_seif_bucharest_01-02-18.pdf
https://ec.europa.eu/energy/sites/ener/files/documents/001_tudor_constantinescu_seif_bucharest_01-02-18.pdf
https://ec.europa.eu/energy/sites/ener/files/documents/001_tudor_constantinescu_seif_bucharest_01-02-18.pdf
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Fonduri structurale și de investiții europene 
Damien Cocard, Manager Program, Direcția Generală pentru Politică Regională și 
Urbană, Comisia Europeană  

Fondurile structurale și de investiții 
europene  (ESIF) sunt livrate către 
programe multi-anuale la nivel național sau 
regional. Acestea se acordă în principal 
sub formă de subvenții, dar se constată o 
preocupare tot mai mare pentru folosirea 
instrumentelor financiare și sub alte forme. 

ESIF se implementează de către Statele 
Membre și regiunile acestora, în cadrul 
unui program de administrare comun  

(Comisia nu are un rol direct în selecția și implementarea proiectelor). 

ESIF-urile au criterii de eligibilitate sectorială și geografică, stipulate în regulamentele, 
programele și reglementările de eligibilitate naționale. 

Nevoile sunt majore atât în stocul de clădiri publice cât și în cele rezidențiale, iar fondurile 
structurale pot acționa ca accelerator pentru o reabilitare energetică inteligentă. În 
România, de exemplu, sunt alocați €1 miliard pentru creșterea eficienței energetice în 
clădirile publice și rezidențiale.  

Dl. Cocard a subliniat faptul că acum este important să ne concentrăm pe implementare. 
Banii sunt disponibili acum, trebuie să fie cheltuiți pe proiecte concrete, de pe urma cărora 
cetățenii să poată beneficia. 

Cadrul financiar multianual pentru perioada 2014–2020 se bazează pe un cadru legal 
orientat către performanțe, pentru a promova utilizarea instrumentelor financiare și astfel 
determinând creșterea folosirii acestora prin atragerea finanțării private și dezvoltarea 
piețelor. 

Nu toate proiectele (investițiile) pot fi sprijinite prin Instrumente financiare (FI). Activitatea 
trebuie să genereze venituri/profituri/economie costuri pentru a se asigura recuperarea 
investiției. Autoritatea ce gestionează fondurile este cea care decide sprijinirea 
Programului Operațional/Programului de Dezvoltare Rurală prin intermediul instrumentelor 
financiare ( FI). Dl. Cocard a subliniat faptul că Instrumentele financiare și subvențiile sunt 
folosite cu diferite scopuri și este nevoie de capacitatea de a ști cum să fie folosite optim. 

Atât ESIF cât și EFSI au un volum de investiții semnificativ în Europa (împreună ajung la 
aproximativ €800 miliarde) urmărind obiective globale similare în aceleași sectoare. Fac 
parte din cadre financiare distincte, putând fi folosite în mod complementar și pot fi 
combinate. 

În concluzie, Dl Cocard a evidențiat că Politica de Coeziune reformată este un factor 
important pentru investiții în eficiența energetică pe perioada  2014-2020, ceea ce va 
genera un sprijin permanent pentru creșterea eficienței energetice și dezvoltarea 
sistemelor de energie regenerabilă în Bulgaria, Ungaria și România. Va fi de mare 
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importanță să profităm de instrumentele existente (subvenții și instrumente financiare). 
Sprijinul politic este necesar, dânsul făcând un apel la dialog despre nevoile concrete ce 
vor fi luate în considerare în continuare de către autoritățile române. 

Link către prezentare 

Mobilizarea sectorului financiar pentru eficiență energetică 
Martin Schoenberg, Coordonator Proiecte pentru eficiență energetică, Inițiativa de 
finanțare a programelor Națiunilor Unite pentru  mediu (UNEP FI) 

Inițiativa UNEP Finance Initiative 
reprezintă un parteneriat între UN și 
sectorul financiar, în care majoritatea 
membrilor o reprezintă băncile. Prin acest 
parteneriat, se pune accentul pe 
impactele pozitive generate prin finanțare 
și pe crearea de valoare pe termen lung. 
Mandatul Inițiativei constă în schimbarea 
finanțării, pentru a putea finanța 
schimbarea. 

 

Investiția în eficiența energetică este determinată de valoarea sa premium  ; cu toate 
acestea, trebuie întreprinse și alte acțiuni pentru ridicarea nivelului investițiilor. Dacă până 
în 2035 lucrurile rămân la fel, majoritatea potențialului de creștere a eficienței energetice 
va rămâne nevalorificată. Cel mai înalt nivel de potențial nevalorificat rămâne în sectorul 
clădirilor. 

Există însă anumite indicii pe piață ce arată faptul că investițiile pe piața eficienței 
energetice sunt în creștere, iar îmbunătățirea eficienței energetice câștigă teren, în ciuda 
scăderii prețului petrolului.  

Principalele provocări în majorarea nivelului investițiilor în eficiența energetică includ:  

• Complexitatea; o gamă largă de structuri de finanțare necesare pentru investiții în 
diferite sectoare și clase de active;  

• Dimensiunea tranzacției: o dimensiune mică aduce cu sine nevoia de agregare;  
• Tranzacții încorporate: investiția în eficiența energetică este în principal integrată 

altor tranzacții, cum ar fi refinanțarea sectorului imobiliar;  
• Coordonarea: Există nevoia unui cadru comun pentru dezvoltatori de proiect, 

investitori, finanțatori și beneficiari proiect.  

Pentru a integra eficiența energetică, piața investițiilor trebuie să combine finanțarea 
concesională cu partajarea riscurilor și standardizarea. Cu privire la acest lucru, Dl.  
Schönberg a menționat inițiativa EEFIG, care în cea de-a doua fază a făcut contribuții 
majore la standardizarea progresivă și integrare prin Platforma reducerii riscurilor eficienței 
energetice (care în prezent deține date de la peste 10.000 de proiecte de creștere a 
eficienței energetice in unități industriale și clădiri) și Setul de instrumente de subscriere 
EEFIG (Ghid de valorificare și evaluare a riscurilor). 

https://ec.europa.eu/energy/sites/ener/files/documents/002_damien_cocard_seif_bucharest_01-02-18.pdf
http://www.unepfi.org/
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În continuare a fost prezentat Setul de instrumente pentru investiții în eficientizarea 
energetică G20, care a fost aprobat la summitul G20 Hamburg. Setul propune țărilor o 
structură de colaborare pentru factorii de decizie politică și Instituția de finanțare, pentru a 
extinde investițiile în creșterea eficienței energetice și pentru a realiza beneficiile 
economice, de mediu și sociale semnificative ce derivă din creșterea eficienței energetice 
în economiile proprii. Setul cuprinde experiențe din 15 țări participante la G20. 

Link către prezentare 

 

Finanțarea viitorului clădirilor din Europa Centrală,de Est și Sud-Est  
Oliver Rapf, Director Executiv, Institutul European pentru Performanța Clădirilor 
(BPIE) 

Dl. Rapf a prezentat un instantaneu al 
stocului de clădiri european distribuit în 
conformitate cu ratingul dat de Certificatul 
de Performanța Energetică (EPC), 
menționându-l ca și punct de pornire în 
înțelegerea marii provocări ce se află în 
fața noastră în a investi în eficiența 
energetică a clădirilor. 

Țările din regiunea CESEC au alocat o 
sumă semnificativă din Fondul de 
Coeziune. România investește doar 

aproximativ €3 per m2 , ceea ce este destul de bine (în Ungaria și Bulgaria este de 
aproximativ €1 per m2); cu un coeficient al efectului de levier de 10 și împreună cu alte 
instrumente financiare, am putea realiza renovări energetice majore ale clădirilor . La 
momentul actual, 94% din fonduri sunt folosite pentru subvenții și restul pentru instrumente 
financiare sofisticate; trebuie să inversăm acest lucru. 

Cu privire la EFSI  există o lipsă de proiecte energetice în regiune (conform cercetărilor 
conduse de BPIE). Doar 2 din 66  de proiecte energetice EFSI se află în Europa de Sud-
Est (€100 milioane din peste €8 miliarde). Niciunul dintre ele nu este dedicat creșterii 
eficienței energetice a clădirilor.  

De asemenea, există un dezechilibru și în ceea ce privește BEI. Alte țări din Uniunea 
Europeană primesc cu până la de trei ori mai multă finanțare BEI per capita față de țările 
CESEC (€57 față de €22). Doar 8,5% din împrumuturile energetice sunt direcționate către 
țările din Europa de Sud-Est . În general, instituțiile financiare internaționale investesc mai 
puțin în infrastructura ce primește energie, comparativ cu cea care livrează energie. 

De ce acțiuni strategice este nevoie ca să schimbăm acest lucru? Trebuie să considerăm 
clădirile ca fiind parte a infrastructurii sistemului energetic (trebuie să schimbă percepția și 
să ne gândim mai mult la consumatorii de energie) și trebuie să folosim cu maximum de 
randament nu doar finanțarea privată, ci și finanțarea instituțională (fondurile de pensii 
etc.).  

Trebuie să aducem împreună toate părțile interesate și să favorizăm o abordare integrată. 

https://ec.europa.eu/energy/sites/ener/files/documents/003_martin_schoenberg_seif_bucharest_01-02-18.pdf
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Acest lucru implică transferul de cunoștințe și consolidarea competențelor în domeniu (ce 
depășește ELENA) precum și un mecanism de agregare proiecte (de exemplu prin 
platforme regionale). Trebuie de asemenea să ne asigurăm că aceste mecanisme sunt 
îndeajuns de atractive pentru investitorii instituționali. 

Link către prezentare 

 

Situația actuală a investițiilor în eficiență energetică în România, 
Ungaria și Bulgaria 
Elena Popescu, Director General, Direcția Generală Politici Energetice, Ministerul 
Energiei, România 

D-na Elena Popescu în introducere a descris 
legislația primară actuală privind eficiența 
energetică în România. 

Conform previziunilor, România va reuși să-
și atingă obiectivul de reducere a consumului 
de energie primară cu 19% în 2020. Este 
nevoie de eforturi suplimentare pentru a 
reduce intensitatea energiei primare. 
Intensitatea energiei primare a României 
este de 0.227 tep/€1000 și este estimată a fi 
de 1,89 ori mai mare decât media UE- 28. 

În continuare a enumerat soluțiile de finanțare a creșterii eficienței energetice disponibile. 

Cu privire la obstacole în finanțarea proiectelor de creștere a eficienței energetice, a 
menționat capacitatea redusă a multor beneficiari de a pregăti și implementa asemenea 
proiecte, ceea ce cauzează întârzieri în obținerea autorizațiilor și permiselor de la 
autorități;întârzierea proiectelor din cauza normelor de procedură ale achizițiilor publice; 
întârzieri cauzate fie de falimentul beneficiarilor, fie de inabilitatea acestora de a obține co-
finanțare în multe cazuri. 

Pentru a depăși obstacolele, a menționat folosirea ESCO ca modalitate esențială în co-
finanțarea proiectelor și îmbunătățirea proiectelor prin asistență în etapele de planificare, 
pregătire și implementare.  

D-na. Popescu a menționat eficiența energetică ca fiind una dintre prioritățile politicii 
energetice. Eficiența energetică ar trebui folosită și ca măsură de diminuare a sărăciei 
energetice, iar consumatorii ar trebui să fie informați atât cu privire la beneficiile creșterii 
eficienței energetice, cât și despre oportunități de a primi fonduri/finanțare. În continuare a 
menționat faptul că fondurile UE rămân o sursă importantă de finanțare a proiectelor de 
creștere a eficienței energetice. 

Link către prezentare 

 

https://ec.europa.eu/energy/sites/ener/files/documents/004_oliver_rapf_seif_bucharest_01-02-18.pdf
https://ec.europa.eu/energy/sites/ener/files/documents/005_elena_popescu_seif_bucharest_01-02-18.pdf


Finanțarea Eficienței Energetice în România, Ungaria și Bulgaria  

 

Pagina 16 

Bálint Varga, Șef de Birou, Departamentul pentru Dezvoltarea Economiei Verzi, 
Ministerul Dezvoltării Naționale, Ungaria   

Rețeaua Națională Ungară de Consultanță 
pentru Eficiență Energetică e compusă din 
76 birouri guvernamentale localizate pe 
teritoriul țării. Printre atribuțiile acestora 
enumerăm colectarea și monitorizarea 
datelor cu privire la consumul de energie, 
asistență cu privire la activități de 
conștientizare asupra eficienței energetice, 
precum și sprijin în dezvoltarea planurilor 
de acțiune pentru reducerea consumului 
de energie. În cazul companiilor, rețeaua 

oferă servicii de consultanță energetică și încurajează audituri pentru energie. 

Avantajele la plata impozitului pe profit sunt cele mai populare stimulente și reprezintă o 
măsură eficientă de promovare a eficienței energetice. Dacă o companie implementează 
investiții cu eficiența energetică, acea companie devine eligibilă fie (la alegerea companiei) 
pentru un singur avantaj fiscal în anul de după implementarea investiției, fie pentru 
stimulente pe o perioadă de cinci ani. Avantajul fiscal poate reprezenta 30% din costurile 
investiției, fără a depăși însă €15 milioane (+20% pentru întreprinderi mici, +10% 
întreprinderi mijlocii). 

O altă măsură include investiții sprijinite de programe naționale de eficiență energetică 
(finanțate prin cotă din veniturile realizate, resurse financiare centrale, sau în baza unor 
acorduri interguvernamentale etc.), cum ar fi Programul pentru Locuințe Încălzite 
administrat de HFB (Banca Ungară pentru Dezvoltare).  

Mai mult decât atât, investițiile sunt sprijinite prin intermediul unor decizii guvernamentale 
specifice, cum ar fi Programul pentru Orașe Moderne și programe ale căror scop principal 
este creșterea eficienței energetice sub auspiciul Programelor Operaționale din Ungaria.    

Link către prezentare 

 

Veneta Tzvetkova, Director, Directoratul pentru Proiecte Energetice și Cooperare 
Internațională, Ministerul Energiei, Bulgaria 

D-na Tzetkova a prezentat inițiative 
comune ale guvernului bulgar împreună cu 
BERD, UE și KIDSF (Fondul Internațional 
de Asistență pentru Dezafectarea centralei 
nucleare de la Kozloduy). 

Acest lucru ne duce cu gândul la procesul 
de aderare la UE din 2004 prin care 
Bulgaria iniția un program de dezafectare a 
celor mai vechi unități din Centrala 
Nucleară de la Kozloduy, care producea 

https://ec.europa.eu/energy/sites/ener/files/documents/006_balint_varga_seif_bucharest_01-02-18.pdf
https://ec.europa.eu/energy/sites/ener/files/documents/006_balint_varga_seif_bucharest_01-02-18.pdf
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40% din energia electrică a țării. 

În acest context dificil, BERD a introdus un nou model de linii de credit pentru sectorul 
privat în Bulgaria, care urmărea creșterea eficienței energetice a întreprinderilor și a 
gospodăriilor și înlocuirea capacității pierdute pentru generarea de electricitate, cu 
producerea de energie regenerabilă. S-au acordat facilități pentru finanțarea energiei 
sustenabile ( programul SEFF) împreună cu linii de credit BERD către bănci partenere 
locale, cu asistență tehnică finanțată de donatori și stimulente financiare pentru destinatarii 
finali și băncile partenere . 

În Bulgaria, modelul SEFF a creat o piață de desfacere pentru eficiență energetică și 
energie regenerabilă. În baza experienței din Bulgaria, modelul SEFF este operațional în 
20 de țări, cu o finanțare BERD totală de peste €2 miliarde.  

Linia de credit pentru Eficiența energetică Rezidențială (REECL) include o linie de credit 
de €84.3 milioane, complementată cu €50 milioane de la BERD și €24.6 milioane de la 
KIDSF (disponibili până la 31 Decembrie 2018). Urmărește să ofere gospodăriilor, 
asociațiilor proprietarilor de apartamente/condominiumuri, companiilor de administrare a 
caselor, companiilor de tip ESCO sau oricăror altor companii de prestare servicii eligibile 
din teritoriul Bulgariei oportunitatea de a obtine profituri din îmbunătățirirea performanțelor 
energetice ale locuințelor prin oferirea de credite și stimulente pentru investiții prin 
intermediul băncilor locale participante. 

Stabilită în 2004, Linia de Credit pentru Eficiența Energetică și Energie Regenerabilă din 
Bulgaria (BEERECL) a fost prima facilitate din programul SEFF introdusă de către BERD. 
Este o facilitate de credit oferită de BERD, guvernul bulgar și UE sub formă de credite, 
subvenții și servicii de consultanță pentru industrii și IMM-uri ( pentru producere de energie 
regenerabilă și proiecte de creșterea eficienței energetice).  

BEERECL, care s-a încheiat în anul 2014, a oferit finanțare pentru 291 proiecte prin 
intermediul a opt bănci comerciale în valoare de 150 de milioane de euro cu efect de levier, 
cu o finanțare concesională de 35,2 milioane de euro și a inclus subvenții pentru asistență 
tehnică și stimulente  (€ 24,4 milioane în subvenții KIDSF atribuite întreprinderilor). 

Link către prezentare  

  

http://beerecl.com/cms/en/glossary/term/14
https://ec.europa.eu/energy/sites/ener/files/documents/007_veneta_tzvetkova_seif_bucharest_01-02-18.pdf
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SESIUNEA PLENARĂ 2: ÎMBUNĂTĂȚIREA PERFORMANȚEI ENERGETICE A 
CLĂDIRILOR REZIDENȚIALE   
Prezidată de Ion Dogeanu, Director Executiv,Agenția pentru Eficiență Energetică și 
Protecția Mediului București (AEEPM)  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Credite pentru renovarea locuințelor în Ungaria 
Sándor Szabó, Director, Direcția pentru Vânzări și Relații cu Clienții, Banca Ungară 
pentru Dezvoltare   

Banca Ungară pentru Dezvoltare (MFB), o 
instituție de credit deținută integral de statul 
ungar, este acționarul instituțional ungar 
din Fondul European de Investiții.  

Banca Ungară pentru Dezvoltare a lansat 
încă din aprilie 2017, o nouă schemă de 
stimulente pentru măsuri de eficiență 
energetică și sisteme pentru energie 
regenerabilă destinată sectorului 
rezidențial în baza fondurilor ESIF.  

Ungaria are disponibili, de la ESIF pentru perioada 2014-2020, €29,63 miliarde (inclusiv 
o contribuție națională de €4,63 miliarde). €3,3 miliarde sunt alocați pentru instrumente 
financiare prin MFB (credite, combinare de credite, capital de risc). 

Există un potențial imens pentru economisire de energie în sectorul rezidențial din 
Ungaria, compus din 4,4 milioane de proprietăți; 97% sunt private și 63% au fost 
construite înainte de 1980. Se așteaptă ca aproximativ 920.000 de gospodării să 
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efectueze operațiuni de renovare energetică în decursul următorilor cinci ani. Acest 
lucru va presupune un buget imens și scheme de creditare bazate pe maturități pe termen 
lung, din cauza perioadei lungi de amortizare pe anumite categorii de investiții. 

Noul program de creditare (împrumuturi pe termen lung – rambursabile) este adresat 
persoanelor fizice și cooperativelor de condominiumuri/locuințe (maxim 25% din fonduri). 
Este un împrumut cu dobândă zero pentru sume de până la €33.000. Împrumuturile sunt 
pe termen lung, bazate pe maturități de până la 20 de ani. MFB își asumă riscul acestor 
credite acordate fără garanții. 

Dl. Szabo a afirmat că pentru a ajunge la clienți este nevoie de un comportament de 
comerciant și de cheltuieli pentru publicitate. MFB are parteneri instituții de credit și 642 
de filiale MFB pe teritoriul Ungariei. Filialele MFB ( intermediari financiari) pot fi 
considerate ca fiind cea mai mare rețea de retail din Ungaria. 

Până la data de 23 ianuarie 2018, MFB a primit 1.959 de aplicații ce înseamnă  proiecte 
în valoare de €29 milioane. Credite în valoare de €19 milioane au fost deja aprobate cu 
o maturitate medie de 13,5 ani. 45% din investiții sunt pentru îmbunătățirea izolațiilor 
clădirilor, 29% pentru RES (sisteme de energie solară și pompe încălzire) și 20% sunt 
pentru modernizarea sistemelor de încălzire. 

Link către prezentare  

 

Renovarea clădirilor multifamiliale prin contractele de performanță 
energetică în Letonia 
Nicholas Stancioff, Președintele Comitetului, Facilitatea eficienței energetice 
Letono-Baltice 

Letonia are o suprafață construită de 50 
milioane de metri pătrați, iar 90% nu 
respectă legislația curentă pentru 
construire. Este nevoie de o investiție de 
€12 miliarde de euro pentru  a atinge 
targetul UE 2030.  

Jumătate din fondul locativ este în pericol 
în următorii 20 de ani din cauza unei lipse 
persistente de mentenanță și investiții. 
Soluția o reprezintă folosirea încasărilor 
din economisirea de energie pentru 

finanțarea renovărilor structurale la scară largă. Acest lucru va crea case mai bune, cu un 
confort mai mare, sănătate mai bună, siguranță, valoare crescută, etc. 

Dl. Stancioff a subliniat faptul că problema nu constă în eficiența energetică - locatarii nu 
înțeleg acest lucru și în special oamenii care se confruntă cu sărăcia energetică nu au 
cunoștințele necesare. Oamenii vor case mai bune. 

Proiectul SUNShINE finanțat de UE a fost conceput și executat de o echipă 

https://ec.europa.eu/energy/sites/ener/files/documents/008_sandor_szabo_seif_bucharest_01-02-18.pdf
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multidisciplinară ce include investitori din mai multe țări UE care vor să atragă atenția 
asupra unei probleme a locuințelor în Europa de est, și anume faptul că locuințele 
multifamiliale construite în epoca sovietică se deteriorează din cauza uzurii, condițiilor 
climatice și lipsa fondurilor pentru renovare. 

Compania membră olandeză, F3, a creat Facilitatea pentru Eficiența Energetică Letono-
Baltică, Latvian Baltic Energy Efficiency Facility (LABEEF) pentru refinanțarea investițiilor 
pe termen lung necesare pentru renovarea clădirilor multifamiliale.  

LABEEF cumpără creanțe ce derivă din Contractele de Performanță Energetică (EPC) 
de la companii de prestare servicii pentru a echilibra piața EPC. În plus, datorită 
proiectului SUNShINE, LABEEF a elaborat linii directoare și o platformă online pentru a 
procesa contracte standardizate brevetate și monitorizare transparentă. 

LABEEF s-a concentrat pe proiecte cu riscuri scăzute prin identificarea corectă atât a 
riscurilor, cât și a surselor acestora, alocând responsabilitatea riscului părții interesate 
cea mai capabilă sa îl controleze. În consecință, LABEEF achiziționează contracte de la 
constructori (riscul execuției le aparține acestora), odată ce lucrările au fost terminate în 
conformitate cu contractele și instrucțiunile LABEEF. 

Atât investitorii publici, cât și cei privați, inclusiv BERD, au investit în LABEEF. 

Link către prezentare 

 

Credite Verzi pentru Locuinţe Verzi în România 
Steven Borncamp, Autor principal,Presedinte fondator – Programul Ipoteca 
Verde, Consiliul Român pentru Clădiri Verzi și Eliza Gheorge, Manager 
Departament Dezvoltare si Implementare Strategie Clienți Persoane Fizice, 
Raiffeisen Bank 

Consiliul Român pentru Clădiri Verzi - 
Romania Green Building Council (RoGBC) 
este o asociație non-profit, non-politică de 
companii si alte organizatii. Aceștia se 
consideră o organizație de tip umbrelă și o 
organizație de top ce promovează 
responsabilitatea pentru mediul 
înconjurător și eficiența energetică în 
design, construcție, operare și 
dezafectarea clădirilor din România. 

RoGBC a dezvoltat în parteneriat cu Raiffesen Bank un program de ipoteci verzi, bazat 
pe o certificare inovativă pentru case verzi pentru a evalua și recunoaște proiectele 
rezidențiale de top ce utilizează principii de construcție sustenabilă. 

Finanțarea preferențială permite dezvoltatorului de proiecte să investească timpuriu în 
designul verde esențial, precum și în alte soluții și răsplătește proprietarul cu o casă de 

http://sharex.lv/en/programme/latvian-baltic-energy-efficiency-facility-labeef-how-it-separates-execution-risk-payment
http://www.rogbc.org/en/
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mai bună calitate, precum și un cost de proprietate lunar mai redus. Creditul Ipoteca verde 
se aplică doar pentru clădirile certificate de către RoGBC prin intermediul programului 
pentru Case Verzi. Creditul ipoteca verde oferă taxe ipotecare reduse la dispoziția 
potențialilor cumpărători care doresc să cumpere o casă sau un apartament care fac 
obiectul orientărilor stabilite de RoGBC cu privire la eficiența energetică superioară și 
considerentelor pentru mediul înconjurător. În prezent se derulează 19 proiecte ce includ 
5.850 de apartamente sau vile, certificate sau în curs de certificare. 

Dl.  Borncamp a subliniat faptul că oamenii doresc case frumoase și confortabile în 
detrimentul eficienței energetice. România este subfinanțată la acest capitol. Frica de 
îndatorare îi face pe oameni să nu investească prea mult în procesul de design și 
construcție, rezultând în case care costă mai mult să fie încălzite sau răcite, au nevoie de 
mai multă mentenanță și de renovări mai frecvente. Mai mult decât atât, nu constituie 
bunuri valoroase pe termen lung, în comparație cu casele verzi.  

Cea mai rentabilă etapă pentru a investi în eficiența energetică, precum și în alte 
caracteristici ecologice ale unei case este chiar la început, în etapa de design inițial, la 
creare; după ce etapa inițială de construcție este finalizată, este mult mai costisitor și 
problematic să aducem îmbunătățiri.  

Dl. Borncamp a subliniat faptul că finanțarea ipotecilor sustenabile permite construirea 
sustenabilă. Un studiu ce compară riscul de credit aferent caselor eficiente energetic și 
caselor verzi cu cel aferent caselor standard arată o reducere cu 32% a riscului de credit 
ipotecar și o valoare a activelor cu 8% mai mare în cazul caselor verzi.  

Băncile trebuie să fie implicate din perspectiva subscrierii și a reducerii riscurilor, iar 
conștientizarea costului lunar total pentru cumpărător este critică (conștientizarea 
costurilor totale aferente locuirii într-o casă). 

Link către prezentare  

 

D-na. Gheorge a declarat că 
sustenabilitatea este o activitate esențială 
a Raiffesen Bank, nefiind doar  asociată cu 
CSR. Strategia de sustenabilitate a băncii 
se bazează pe patru piloni: finanțare 
responsabilă, locuri de muncă, societate și 
mediu înconjurător.  

Aceștia au două categorii principale de 
proiecte: proiecte sustenabile – Eco Waste 
(€2.9 milioane în 2017), și proiecte 
imobiliare sustenabile – €96 milioane 

pentru clădiri comerciale și de birouri, și €74 milioane pentru proiecte rezidențiale. 

Speranța este în apariția mai multor proiecte rezidențiale; există deja un apetit mare 
pentru proiecte în cadrul clădirilor comerciale. 

În ceea ce privește schema pentru ipoteci verzi, rata scăzută a dobânzii reprezintă un 
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subiect sensibil pentru consumatori. Un credit standard este oferit cu o dobândă de 5,5% 
dacă termenul de maturitate este de până la șapte ani, față de 4,75% pentru un credit 
ipotecar. În cazul creditelor  cu o maturitate mai mare de șapte ani, dobânda pentru 
varianta standard este de 5,35 % versus 4,6%(varianta credit ipotecar). 

În continuare, aceasta a prezentat cifre ce indică un preț de vânzare mai mare per m2 în 
cazul apartamentelor considerate a fi case verzi, în comparație cu apartamentele ce au 
clasele energetice  “A” sau “B”. 

 

Reacții grup semnificativ de persoane interesate în domeniu 
Mihai Mereuta, Președinte, Liga Habitat 

Dl. Mereuta a făcut apel la o participare 
mai intensă din partea consumatorilor 
finali. Proprietarii de case nu au îndeajuns 
de multă influență atunci când se face 
selecția contractorilor, a materialelor etc., 
iar autoritățile nu îi ascultă îndeajuns. 
Autoritățile locale sunt în mod eronat 
definiți ca fiind beneficiarii reabilitării 
termice. Proprietarii/asociațiile de 

proprietari trebuie să fie cei care decid asupra contractorului. 

În continuare a menționat faptul că programul de reabilitare termică a fost aplicat într-un 
context general în care drepturile și obligațiile asociațiilor de proprietari în calitate de 
beneficiari sunt puțin cunoscute. Asociațiile nu au personal calificat care să urmărească 
toate etapele și pot fi ușor dezinformați cu privire la calitatea și durabilitatea lucrărilor 
efectuate. Asociațiile ar trebui să beneficieze de asistență specială și ar trebui să fie 
reprezentați în relația lor cu terții. 

Municipalitățile și regiunile trebuie să aibă planuri bazate pe evaluarea nevoilor, inclusiv 
inventarierea tuturor clădirilor și costurile energetice aferente. Municipalitățile și regiunile 
trebuie de asemenea să prioritizeze acele clădiri care au cel mai înalt potențial pentru 
economisirea energiei. 

Dl. Mereuta a menționat de asemenea și sărăcia energetică ca fiind un aspect important 
de luat în considerare, însă acest lucru este într-o oarecare măsură împiedicat de 
diferitele definiții ale sărăciei.  
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Ionut Trinca, Consilier, Ministerul Dezvoltării Regionale, Administrație Publică și 
Fonduri Europene, România 

Dl. Trinca a evidențiat nevoia de a crea o 
piață de desfacere formată dintr-un 
amestec potrivit de 
împrumuturi/instrumente financiare și 
subvenții. Atragerea investitorilor privați și 
a instituțiilor de finanțare este importantă, 
însă aceștia nu pot funcționa pe cont 
propriu. Avem nevoie atât de împrumuturi 
cât și de subvenții. În România, finanțarea 
inovativă nu este îndeajuns de dezvoltată 
proporțional cu sumele semnificative 

disponibile, astfel încât este o cale lungă de a stabili o legătură trainică între proiecte și 
finanțarea privată. 

Asistența tehnică aprofundată, pe mai multe nivele, este în continuare necesară pentru a 
crea proiecte mai bune, care să fie atractive pentru instituțiile financiare.Este necesară  si 
și oferirea de asistență tehnică  către asociațiile de proprietari. 

 

Alexander Hadzhiivanov, Director Asociat, Investiții în clădiri verzi, Eficiența 
Energetică și Schimbare Climatică, BERD 

Dl. Hadzhiivanov a declarat că BERD 
poate face mai mult și mai bine în sectorul 
rezidențial.BERD a lansat multe proiecte, 
cu diferite grade de succes, însă nu există 
o soluție miraculoasă. Uneori pare că nu 
vorbim aceeași limbă ca și clientul. 
Băncile sunt deseori conduse de 
perspective de dezvoltare pe termen 
scurt, în detrimentul perspectivelor pe 
termen lung, lucru important în legătură cu 
măsurile de eficiență energetică.  

A fost învățată aceeași lecție ca și cea învățată de Banca Ungară pentru Dezvoltare. De 
asemenea, în cadrul programului GEFF, canalele de retail și distribuție sunt importante 
pentru a ajunge atât la proiecte, cât și la interfețele ușor de folosit. Asistența tehnică este 
necesară îndeosebi pentru a identifica, dezvolta, documenta și implementa proiecte de 
calitatea necesară. 

 

 

 



Finanțarea Eficienței Energetice în România, Ungaria și Bulgaria  

 

Pagina 24 

Comentarii de la participanți 

S-a pus problema faptului că România, până la momentul de față, nu a putut atrage 
finanțare pentru asistența pentru proiectele de dezvoltare din partea ELENA și H2020 
PDA. Agențiile energetice locale au întâmpinat mari dificultăți în încercarea de a promova 
și sprijini autoritățile locale în lansarea unui proiect puternic pe eficiența energetică, 
utilizând fonduri UE, finanțare privată sau împrumuturi dedicate proiectelor de eficiență 
energetică. Această realitate trebuie recunoscută și abordată prin măsuri adecvate.  

Sărăcia energetică este destul de ridicată și participanții au cerut sprijin de la autoritățile 
naționale. Ministerul Energiei a declarat că se preocupă de această problem. 
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SESIUNEA PARALELĂ A: ATRAGEREA INVESTIȚIILOR ÎN EFICIENȚA ENERGETICĂ  
Prezidată de Diana Barglazan, Coordonator politici, Direcția Generală pentru 
Energie, Comisia Europeană 

 

 

Structurarea proiectelor de eficiență energetică pregătite pentru 
investiții 
Proiectul de Încredere a Investitorilor – ICP 

Jorge Rodrigues de Almeida, Director European ICP, RdA – Soluții climatice 
(Portugalia) 

Jorge Rodrigues de Almeida a vorbit 
despre nevoia de a îmbunătăți 
”bancabilitatea” proiectelor de eficiență 
energetică. Piața trebuie să construiască 
un mozaic de oportunități de finanțare a 
eficienței energetice. Pentru a demara 
acest lucru, trebuie urmați niște pași: 
obținerea de finanțare; dezvoltarea unui 
flux de proiecte de calitate; creșterea  
competențelor pe parte de dezvoltare și 
investiții; și standardizarea. Acest ultim 

punct pare a fi cel mai dificil, în momentul de față investitori confruntându-se cu dificultatea 
evaluării proiectelor prezentate în diferite formate. Acest lucru implică mai multe riscuri, 
incertitudine și dificultate pentru agregarea proiectelor.  

ICP a dezvoltat o etichetă de calitate pentru care proiectele pot aplica în vederea dovedirii 
faptului că asigură conformitatea cu cele mai bune standarde de pe piață. Această etichetă 
semnalează faptul că în acel proiect se poate investi. ICP a constituit o rețea de investitori 
cu interese în diferite sectoare de piață, cum ar fi clădiri, industrie, sisteme de energie 
districtuală, etc. 

http://europe.eeperformance.org/
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După dezvoltarea acestei scheme de certificare, au fost învățate câteva lecții: este 
complicat pentru investitori să analizeze proiecte; este importantă implicarea timpurie; este 
important ca toate informațiile utile să fie adunate într-un singur loc. 

ICP sprijină piața prin oferirea acestei scheme de certificare, prin conectarea investitorilor, 
oferirea programelor de formare și transformarea orașelor și a proiectelor în obiective mai 
atractive pentru posibilii investitori.  

Link către prezentare  

 

Set de instrumente pentru investitii in eficienta energetica 
subscrise de EEFIG și Platforma EE de diminuare a riscurilor 
(DEEP)  
Monica Ardeleanu, Director Executiv, Romania Green Building Council  

EEFIG, grup expert înființat de Comisia 
Europeană și Inițiativa de Finanțare UNEP, 
identifică ”o motivație economică, socială și 
competitivă foarte puternică pentru 
dezvoltarea investițiilor în eficiență 
energetică în clădiri și industria UE". 

Monica Ardeleanu a prezentat unul dintre 
rezultatele principale ale grupului și anume 
Setul de instrumente pentru subscriere: 
Underwriting Toolkit. Oferă informații în 
special pentru diferitele unități și persoane 

din instituțiile financiare, a căror sarcină este să evalueze,să analizeze, să aprobe și să 
proceseze tranzacțiile pentru eficiență energetică. Acest ghid își propune să dezvolte o 
abordare standardizată și ia în discuție problema riscului critic de performanță, deoarece 
înțelegerea aprofundată a riscului de performanță va permite ca acesta să fie administrat 
și tarifat corect. Mai mult decât atât, urmărește să ofere un limbaj comun, ce poate fi folosit 
atât de industria financiară, cât și de industria pentru eficiență energetică ( în principal de 
partea tehnică). 

Un alt rezultat cheie al muncii EEFIG a fost reprezentat de baza de date „open source” 
pentru proiecte de eficiență energetică realizate pe teritoriul Europei (baza de date DEEP 
database), ce a adunat cifre reale de la proiecte reale si care este supusa mereu la noi 
adaugări. DEEP  conține detaliile a peste 10.000 de proiecte individuale de eficiență 
energetică din clădiri și industrie. Poate fi folosită de oricine, însă publicul țintă îl reprezintă 
investitorii. Nu există proiecte din România în baza de date, dar există o cerere ca aceasta 
să devină furnizor de date sau un simplu utilizator.  

Link către prezentare  

 

 

https://ec.europa.eu/energy/node/1786
https://valueandrisk.eefig.eu/
http://www.eefig.eu/index.php/deep
http://www.eefig.eu/index.php/deep
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Facilitatea de Finanțare a Economiei Verzi EBRD (GEFF) in cooperare 
cu Banca Transilvania și UniCredit Bank 

Mark Velody, Project Manager, Facilitatea de Finanțare a Economiei Verzi, BERD /  
Tractebel Engineering (Romania) 

Mark Velody a prezentat Facilitatea de 
Finanțare a Economiei Verzi (GEFF), o 
inițiativă de finanțare ce funcționează în 
mai multe țări, inclusiv în România, unde a 
fost prezentă de 10 ani. Combină 
cunoștințele tehnice cu finanțarea pentru a 
ajuta clienții să investească în tehnologii 
de înaltă performanță. Până în prezent, au 
fost folosiți €4 miliarde din acest fond. 

BERD a creat o linie de credit ce oferă 
împrumuturi în multiplii de €5 milioane 

instituțiilor locale. Aceste împrumuturi sunt folosite pentru sub-împrumutarea companiilor 
locale sau gospodăriilor pentru a întreprinde proiecte de eficiență energetică. În plus, 
GEFF oferă formatare, marketing, oferă stimulente și are un mecanism de verificare. 
Această ediție a GEFF include un program rezidențial pentru România, ce se 
concentrează pe case eficiente energetic, proiecte de renovare a caselor, eliminarea 
pierderilor de apă și producerea de energie regenerabilă la scară mică.  

GEFF încearcă să evite birocrația mai presus de orice lucru și să ofere un proces ușor de 
evaluare și acceptare a propunerilor de proiect.  

Cel mai nou program GEFF, lansat în România în 2017, include un cadru de finanțare 
pentru eficiență energetică BERD de €100 milioane și investiții de scară mică în producere 
de energie regenerabilă în sectorul rezidențial. Acest lucru este disponibil prin intermediul 
instituțiilor financiare participante locale Banca Transilvania și UniCredit Bank. 

GEFF este o facilitate flexibilă. Băncile participante locale pot alege să utilizeze GEFF 
pentru a finanța clienții casnici sau clienții business, acest lucru presupunând credite 
acordate gospodăriilor pentru achiziționarea de echipamente și materiale performante 
energetic; credite ipotecare pentru achiziționarea de case și apartamente noi cu consum 
scăzu de energie; finanțare pentru renovare pentru a transforma casele mai vechi în 
case mai eficiente energetic; credite de afaceri pentru a ajuta companiile ce furnizează 
produse eficiente energetic sau produse legate de producția de energie regenerabilă  
oferite gospodăriilor. 

Link către prezentare  
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Robert Szilagyi, Manager produs, Banca Transilvania 

Banca Transilvania are în desfășurare 
două proiecte cu GEFF. Dl. Szilagyi  a 
evidențiat faptul că nu este de ajuns ca 
băncile să ofere produse bune, trebuie și să 
fie mai proactive în căutarea clienților 
potriviți. Băncile trebuie să se autoeduce 
pentru a identifica beneficiarii cu profilul 
potrivit, care sunt eligibili pentru produse.  

 

 

 

Sorin Dragulin, Director Produse & Segmente, UniCredit Bank 

Rolul băncii este să  pună la dispoziția 
consumatorilor diferitele produse de 
finanțare disponibile. Consumatorii finali nu 
sunt interesați de ceea ce stă în spatele 
produsului, fiind mai interesați de 
beneficiile pe care le pot culege. E 
important ca din această situație să iasă 
toată lumea câștigătoare, atât banca, cât și 
consumatorul. 

Băncile sunt interesate să crească odată cu 
consumatorii interesați de eficiența 

energetică. Acest lucru reprezintă o curbă de învățare chiar și pentru bănci.  

Dl. Dragulin a concluzionat declarând că intenționează să finanțeze acest tip de proiect 
chiar și fără sprijinul GEFF. UniCredit va lansa în curând și un nou produs pe bază de 
ipotecă verde. 
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SESIUNEA PARALELĂ B: RENOVAREA ENERGETICĂ A CLĂDIRILOR 
PUBLICE ȘI ROLUL ESCO 

Prezidată de Adrien Bullier, Consilier Senior Proiecte, Agenția Executivă pentru 
Întreprinderi Mici și Mijlocii (EASME), Comisia Europeană 

 

 

 

 

Cadrul legal pentru contractele de performanță energetică (EPC) în 
Portugalia 
Gorete Soares, Coordonator al Eficienței Energetice în Unitatea de Administrație 
publică, ADENE (Portugalia) 

D-na. Soares a început prin adresarea 
întrebării: Cum s-au creat EPC-urile în 
Portugalia. Totul a început cu programul 
denumit ECO.AP în 2011 (Planul de 
acțiune ECO Innovation). Pentru 
implementarea programului, au fost 
dezvoltate câteva reglementări: cadrul 
legal pentru contractele de performanță 
(EPC) în sectorul public, coordonat cu 
procedurile rămase pentru contractele 
publice; un sistem de calificare ESCO; 

contracte de implementare între Ministere, pentru a subscrie la publicarea unui model cu 
specificațiile unui caiet de sarcini ce va fi folosit de către sectorul public în caietele de 
sarcini pentru contractele de performanță energetică; clarificarea aplicării programului 
ECO.AP la administrația regională și publică locală. 

La momentul actual sunt luate în discuție noi abordări ce privesc toate sectoarele, 
industria, clădiri private/publice, etc. Programul ECO.AP urmărește promovarea eficienței 
energetice în administrația publică; promovarea dezvoltării pieței ESCO (privată și 
publică); dezvoltarea EPC în clădiri și echipamente cu un consum ridicat de energie (sau 
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ineficiente); contribuirea la țelul propus în NEEAP de reducere a consumului de energie în 
sectorul administrației publice cu până la 30% până 2020. Pentru domeniul de aplicare al 
acestui program, au fost create corpuri locale de administrație, constând din aproximativ 
600 tehnicieni. A fost creată și o unealtă complementară pentru a ajuta la implementarea 
programului: un barometru. Obiectivul este evaluarea dezvoltării eficienței energetice în 
administrația publică, nu doar în clădiri (iluminat stradal, etc). 

Dezvoltarea pieței ESCO este sprijinită de un sistem de calificare ESCO. Doar companiile 
de tip ESCO calificate  pot promova proiecte în sectorul public. Acestea trebuie să 
îndeplinească anumite cerințe pentru a se califica, atât tehnice cât și financiare (pentru 
mai multe detalii vezi prezentarea). Până în prezent, 66 ESCO-uri sunt calificate în 
Portugalia, dintre care doar 10-15% sunt active. 

Vă rugăm să consultați prezentarea pentru detalii adiționale despre procedură, precum și 
exemple de proiecte. 

Link către prezentare  

 

Centrul Regional cu ghișeu unic pentru renovarea clădirilor publice 
în regiunea Rhodope (Bulgaria) 
Ivanka Pandelieva-Dimova, Project Manager, Centrul Energetic Sofia (Bulgaria) 

Sursa de inspirație pentru Rhodoshop se 
află în proiectul CITYnvest. Acest proiect 
H2020 a urmărit promovarea finanțării 
inovative pentru a stimula investițiile în 
proiecte de eficiență energetică prin 
sumarizarea modelelor financiare existente 
pe teritoriul Europei și prin oferirea de 
soluții personalizate pentru cele trei regiuni 
pilot participante – provincia Belgiană 
Liege, regiunea Bulgară Rhodope și 
regiunea Spaniolă Murcia.  

Proiectul RENOWATT a constituit un model exemplu de finanțare inovativă. RENOWATT 
este un așa zis ”ghișeu unic” pentru reabilitarea clădirilor publice creat de provincia Liege 
prin intermediul agenției regionale pentru dezvoltare (GRE-Liege). Joacă rolul unei agenții 
de achiziție pentru municipalitățile din provincia Liege, pentru reabilitarea clădirilor publice. 
Principalele funcții sunt reprezentate de marketing și comunicare, facilitare și sprijin pentru 
municipalități (inclusiv audituri energetice, dezvoltarea de proiecte de investiții, căutarea 
de opțiuni de finanțare, lansarea de caiete de sarcini publice pentru lucrări de construcții) 
precum și gruparea de proiecte pentru a atinge mărimea critică, etc. 

În cadrul contractului CITYnvest, multe activități au avut loc în Rhodope, cum ar fi 
investigarea statutului curent și a perspectivelor proiectelor de eficiență energetică 
(inclusiv sisteme de energie regenerabilă în clădiri); elaborarea unui plan de acțiune ce ia 
în considerare inventarul de modele și bazat pe replicarea modelului RENOWATT (inclusiv 
opțiuni de finanțare); întâlniri și consultări cu autoritățile locale pe tema modelului 
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RENOWATT (la care au participat și reprezentanții GRE-Liege) pentru a-i recruta; deciziile 
consiliilor municipale pe tema creării de ghișee unice în Rhodope pentru proiecte de 
eficiență energetică, adaptând modelul RENOWATT la condițiile locale. 

Rhodoshop reprezintă o inițiativă comună a șase municipalități pioniere în domeniu – 
Smolyan, Banite, Chepelare, Devin, Nedelino și Zlatograd, colaborând în același timp și 
cu alți actori cheie, cum ar fi Asociația Municipalităților din Rhodope (ARM). Organizația 
ce găzduiește Rhodoshop este Centrul Energetic Sofia – oferind suport administrativ și de 
coordonare pentru Rhodoshop. GRE-Liege este un sub-contractor cu rol în consolidarea 
competențelor personalului Rhodoshop cu privire la operațiunea ghișeul unic și oferă 
sprijin constant pe perioada fazei de operare a inițiativei Rhodoshop. 

Inițiativa Rhodoshop a primit finanțare de la H2020 Call PDA, 2016; principalele sectoare 
de activitate ale inițiativei sunt reprezentate de clădiri publice și iluminatul stradal. Au fost 
angajați trei angajați normă întreagă și unul în regim part-time; cu toții instruiți în mod 
extensiv în aspectele legale, economice și tehnice. Ghișeul unic se bazează și pe sprijin 
extern prin intermediul subcontractării. 

În principiu, ghișeul unic ajută municipalitățile din Rhodope să obțină finanțare, în timp ce 
iau în considerare aspectele administrative, legale și financiare. De asemenea, oferă 
asistență autorităților locale regionale la consolidarea expertizei tehnice, economice, 
legale și administrative pentru o implementare mai largă a eficienței energetice în 
municipalitățile rurale mici; stabilește punți de legătură între deținătorii proiectelor și 
finanțatori oferind proiecte bancabile pregătite de finanțare;  depășește barierele create de 
mărimea mică a proiectelor prin gruparea acestora făcându-le astfel finanțabile. 

Link către prezentare  

 

Fondul Bulgar pentru Eficiență Energetică și rolul companiilor de 
servicii energetice 
Asen Charliyski, Director Executiv Adjunct, Fondul Bulgar pentru Eficiență 
Energetică și Surse Regenerabile 

Fondul pentru eficiență energetică și surse 
regenerabile (EERSF) a fost stabilit prin 
Actul pentru Eficiență Energetică adoptat 
de Parlamentul Bulgar în Februarie 2004. 
Capitalizarea inițială a EERSF s-a realizat 
exclusiv prin subvenții, donatorii majori fiind 
Fondul Global de Mediu prin Banca 
Internațională pentru Reconstrucție și 
dezvoltare (Banca Mondială) – US$10 
milioane; guvernul Austriac – €1.5 milioane; 
guvernul din Bulgaria – €1.5 milioane; și 
câteva companii private bulgare.  

EERSF are capacitatea combinată a unei instituții de creditare, a unui facilitator de garanții 
pentru credite și a unei companii de consultanță. Oferă asistență tehnică întreprinderilor, 
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municipalităților și persoanelor fizice bulgare în dezvoltarea proiectelor de investiție în 
eficiența energetică, iar apoi oferă asistență în finanțare , co-finanțare sau joacă rolul de 
garant în fața altor instituții de finanțare ,în legătură cu aceste proiecte. 

Principiul de bază al operațiunilor EERSF este un parteneriat public-privat. Fondul duce la 
îndeplinire o agendă sprijinită pe deplin de guvernul Bulgariei, dar este structurat ca o 
entitate juridică independentă, separată de orice agenție sau instituție guvernamentală, 
municipală sau privată.  

Pentru detalii despre finanțare, expertiză tehnică și proceduri vă rugăm să consultați slide-
urile disponibile. Puteți găsi și exemple de proiecte. 

Link către prezentare 

 

Dezvoltarea pieței ESCO în România 
Carmen Pavel, Vice Președinte, Asociația Română de Companii ESCO (ESCOROM) 

Inițiativa de înființare ESCOROM aparține 
unui grup de oameni motivați, care au vrut 
să depășească obstacolele întâmpinate de 
către companiile ESCO.  

Înființată în 2015, inițiativa are caracter 
privat și este independentă de guvernul 
României sau de UE în ceea ce privește 
finanțarea. Până în prezent, numără 10 
membri: șapte companii active în industria 
ESCO și trei consultanți independenți pe 
probleme de eficiență energetică.  

Inițiativa urmărește să mențină o comunicare eficientă cu organismele naționale 
(Autoritatea Națională de Reglementare a Energiei, Comisia Energetică a Autorității 
Administrative a Programului Operațional de Structuri Mari, Camera Deputaților – Comisia 
pe Industrii și Servicii etc.), scopul principal fiind înlăturarea barierelor legale ce împiedică 
activitatea companiilor ESCO în sectorul public românesc, în relația cu băncile comerciale 
sau instituțiile financiare etc. A creat de asemenea și canale de comunicație cu organizații 
similare UE pe probleme specifice, cum ar fi evaluarea impactului Notei de evaluare 
Eurostat din 07/08/2015 cu privire la piața națională EPC; sau criterii de referință ale 
companiilor ESCO în baza angajamentului de a menține valori și principii clare. 

ESCOROM lucrează de asemenea la gestionarea campaniilor de conștientizare și 
consolidare ( proiect EDUESCO) pentru EPC-uri dedicate autorităților publice, în special 
pentru dezvoltarea și implementarea Planurilor Naționale de Acțiune din domeniul 
Eficienței Energetice și capacitatea membrilor ESCOROM de a oferi sfaturi specifice în 
designul și implementarea programelor de îmbunătățire a eficienței energetice. 

Din păcate, cu toate că unele obiective de referință importante au fost atinse, semnalele 
primite până în prezent atestă că interesul în ESCO e scăzut la unele organisme. 
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Cu toate acestea, putem trage câteva concluzii din această experiență. La nivelul UE, 
ESCOROM sprijină inițiativa Comisiei Europene, declarând că ”Rolul EPC trebuie majorat, 
mai ales în sectorul public” (Energie Curată pentru Toți Europenii). La nivelul României 
ESCOROM deplânge interesul scăzut al celor care iau decizii în dezvoltarea ESCO și a 
industriilor conexe. 

Insistă că ESCO-urile românești sunt pregătite să livreze proiecte la cheie și așteaptă 
eliminarea obstacolelor – sunt pregătite să pregătească EPC-uri care să lege performanța 
de plată și să preia riscurile legate de proiect; organizează activitatea ESCO în interiorul 
companiilor în cadrul departamentelor dedicate exclusiv prestării de servicii de eficiență 
energetică; pregătesc audituri energetice, oferă servicii de consultanță și administrare 
servicii etc.; efectuează proiecte complexe ce se ocupă de modernizarea și optimizarea 
încălzirii, a sistemelor de ventilație și aer condiționat (HVAC), inclusiv reînnoirea 
echipamentului energetic și a sistemelor electrice (inclusiv reabilitarea sistemelor 
electrice), precum și a furnizării de energie (surse regenerabile și cogenerare) în cadrele 
legale existente; îndeplinește activități de marketing activ. 

Link către prezentare  
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SESIUNEA PARALELĂ C: EFICIENȚA ENERGETICĂ ÎN INDUSTRIE ȘI SECTOARELE 
IMM 

Prezidată de Zoltan Nagy-Bege, Vice Președinte, Autoritatea Națională de 
Reglementare în domeniul Energiei (ANRE) 

 

 

Credite pentru proiecte de eficiență energetică 
Mihai-Marius Voronca, Director Executiv, Fondul Român pentru Eficiența Energiei 

Fondul Român pentru Eficiența Energiei 
(FREE) oferă finanțarea comercială a 
proiectelor de investiții cu scopul de a 
sprijini utilizarea rațională a energiei și 
folosirea surselor de energie regenerabilă. 
Fondurile pentru finanțare sunt constituite 
dintr-o subvenție inițială de US$10 milioane 
oferită României de către Fondul Global de 
Mediu (GEF). Fondul este reînnoibil și plata 
dobânzilor și principalele restituiri sunt 
folosite pentru noi împrumuturi.  

În ceea ce privește criteriile eligibilității se acordă finanțare până la US$1 milion și se solicită   
beneficiarilor  proiectelor o cotă de minim 20% din totalul investițiilor.  Termenul de restituire 
al creditului trebuie să fie scurt (mai puțin de 4-5 ani) și cel puțin jumătate din beneficiile 
financiare ar trebui să provină din economisirea energiei. 

Fondul nu subvenționează creditele clienților. Oferă credite cu dobânzi variabile  la care se 
adaugă comisioane. Creditele sunt oferite pe baze comerciale clienților solvabili. 

Sprijinul financiar pentru proiect poate include finanțarea datoriilor, închiriere de 
echipament și plată pentru servicii, și/sau diverse combinații între acestea. Fondul este 
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flexibil atât în ceea ce privește combinarea produselor și termenii de acordare a acestora, 
însemnând astfel că poate oferi produsele financiare pe care evoluția pieței le solicită. 

Fondul își oferă expertiza proprie în evaluarea ”capabilității” proiectului de a genera destule 
beneficii financiare din economisirea de energie, principalul scop fiind să ofere 
beneficiarului proiectului siguranța că investiția generează destule venituri pentru a acoperi 
datoriile.  

Decalajul financiar este acoperit de tranzacțiile inițiate, prin combinarea expertizei în 
evaluarea eficienței energetice, finanțarea structurată și analiza creditului, și prin atragerea 
co-finanțărilor comerciale. 

Dl. Voronca a subliniat faptul că fondul încearcă să ofere un ajutor cât mai mare clienților, 
comunicarea cu clientul fiind foarte importantă. Fiecare caz este supus analizei de tip ”due 
dilligence” pentru a identifica alternative de co-finanțare și pentru a evalua riscurile (inclusiv 
capacitatea financiară a clienților).  

Băncile comerciale au co-finanțat 39% din finanțarea proiectelor, iar Fondul 39%. 

Conform portofoliului de proiecte la 1 Februarie 2018, Fondul a semnat 38 de contracte de 
finanțare (US$21 milioane), în timp ce 168 de proiecte au aplicat pentru finanțare. 

Link către prezentare  

 

Proiecte de investiții în eficiență energetică în industria românească 
și sectoarele IMM                                                                                                                                
Razvan Grecu – Președinte, Asociația Română pentru Promovarea Eficienței 
Energetice (ARPEE) 

Dl. Răzvan Grecu și-a început prezentarea 
cu câteva idei despre tendințele cererii de 
energie în UE și România. Acesta a 
observat tendințe similare pe termen mediu 
în cererea de energie primară și finală  între 
UE și România (vezi slide-uri). 

S-a înregistrat o creștere semnificativă a 
valorii adăugate brute a industriei în 
conturile naționale din Europa Centrală și 
de Est în ultimii 15 ani. În același timp, s-a 
semnalat și o îmbunătățire importantă a 

eficienței energetice în sectorul industrial din regiune. Una dintre cele mai mari creșteri a 
eficienței energetice s-a înregistrat în România și această creștere per total nu are legătură 
doar cu scăderea ponderii în economie a industriilor mari energofage. Creșterea de 
eficiență energetică semnificativă s-a înregistrat în ultimii ani aproape în toate sectoarele, 
demarând odată cu creșterea activității economice. 

A menționat niște puncte forte și puncte slabe legate de marea industrie și respectiv IMM-
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uri. Marea industrie are putere de investiție majoră și bonitate, precum și acces mai facil la 
tehnologii eficiente și competențe tehnice. Competiția de piață forțează companiile mari să 
rămână competitive în ceea ce privește costurile și să ofere stimulente pentru eficiența 
energetică. Măsurile pentru eficiența energetică ce pot oferă profituri pe termen scurt sunt 
deja implementate, însă condițiile actuale de piață (presiunea competitivă) pot întârzia alte 
asemenea măsuri. 

În ceea ce privește IMM-urile, există o îngrijorare în creștere cu privire la accesibilitatea 
acestora la finanțarea eficienței energetice destinată lor, ce a creat un moment propice 
pentru îmbunătățiri în acest sens. Mai mult decât atât, creșterea  prețurilor retail al energiei 
le-a făcut și mai mult să conștientizeze beneficiile eficienței energetice. Cu toate acestea, 
IMM-urile în general nu au puterea financiară de a finanța partea investițiilor ce presupune 
capital propriu și au competențe limitate pentru a desfășura proiecte de creștere a eficienței 
energetice. În continuare a menționat că diferitele mărimi ale IMM-urilor reprezintă o 
provocare în asistarea acestora (nevoi și competențe diferite). 

In general, Dl. Grecu a concluzionat că România rămâne o țară cu un potențial de creștere 
a eficienței energetice semnificativ în marea  industrie și IMM-uri. Cu toate acestea, există 
prea puține instrumente pentru a finanța eficiența energetică în marea industrie și IMM-uri.  

Trebuie puse în aplicare instrumente adiționale pentru a reduce riscurile asociate 
investiției. Autoritățile publice trebuie să joace un rol mai activ, inclusiv prin politici fiscale, 
prin  scheme de finanțare noi și inovative accesibile și într-o educație mai bună. 
Cunoașterea problemelor legate de eficiența energetică de către persoanele interesate va 
fi cheia succesului (campanii de informare, mese rotunde etc.). 

Link către prezentare  

 

Experiența bancară în investiții pentru eficiență energetică  
Valentina Croiala, Manager Sucursală, și Marius Nadolu, Șef Departament Trezorerie, 
ProCredit Bank, București 

ProCredit Bank este un grup bancar 
comercial profitabil, orientat înspre 
dezvoltare pentru IMM-uri, concentrându-
se pe Europa de Sud Est și Estică. 

Sediul central se află la Frankfurt și este 
supervizat de Autoritatea Federală de 
Supraveghere Financiară din Germania  
(BaFin) și de Deutsche Bundesbank. 

Banca se concentrează pe IMM-uri care 
din punct de vedere formal sunt inovative și 

aflate în creștere, inclusiv prin  promovarea de investiții și tehnologii verzi. Se concentrează 
pe sectoarele  intensiv energetice și pe cele mai comune tipuri de investiții. 

Banca a creat o schemă de finanțare verde pentru IMM-uri (100% finanțare), îndreptată 
către investiții în eficiență energetică și în tehnologii care produc energie regenerabilă, 
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precum și pentru activități ce implementează măsuri ecologice. 

Aceste împrumuturi oferă câteva avantaje: perioade lungi de finanțare de până la 15 ani; 
rate ale dobânzi convenabile pentru proiecte de investiții/garanții oferite de programe 
bazate pe fonduri UE (InnovFin sau SME Initiative); perioadă de grație standard de până 
la 18 luni. 

Banca are un portofoliu remarcabil de credite verzi  (€28,2 milioane începând cu 
Decembrie 2017). Aproape jumătate (48%) din portofoliu provine de la Innovfin, 14% de la 
EIF Jeremie și 38% din fonduri proprii. Finanțarea verde a fost lansată în noiembrie 2014. 

Cinci bănci au aderat la o inițiativă pentru 
IMM-uri în România (iunie 2017), pentru a 
oferi o nouă finanțare pentru IMM-urile de 
pe teritoriul țării. Inițiativa IMM este 
administrată de EIB Group (Banca 
Europeană de Investiții și Fondul European 
de Investiții), Guvernul României și 
Comisia Europeană. 

Acordurile cu cele cinci bănci urmăresc 
facilitarea accesului la finanțare pentru 
IMM-urile românești prin oferirea unei 

garanții de 60% pentru fiecare credit și prin scăderea ratelor dobânzilor percepute de către 
bănci. De aceste tranzacții cu Raiffeisen Bank, ProCredit Bank Romania, Banca 
Comerciala Romana, Banca Transilvania și BancPost se așteaptă să beneficieze 
aproximativ 3.700 IMM-uri și afaceri aflate la începutul activității, care au nevoie de 
finanțare. 

Inițiativa IMM presupune o schimbare inovativă în folosirea ESIF-urilor combinându-le pe 
acestea  cu bugetul central UE (resurse din Programul Horizon 2020) și Grupul de finanțare 
EIB Group. 

Link către prezentare 

Experiența companiilor în investiții pentru eficientizarea energetică 
Marian Cilianu, Director Operațional Aluminiu Primar, ALRO 

ALRO este o companie privată, cel mai 
mare producător de aluminiu din Europa 
Centrală și de Est. ALRO e parte din Grupul 
VIMETCO. 

Compania a investit încă din 2004 într-o 
serie de proiecte pentru a crește eficiența 
energetică și pentru a deveni mai 
competitivă pe piață (US$300 milioane 
dolari investiți). Exemple de 
măsuri:introducere de LED-uri, diferite 

https://ec.europa.eu/energy/sites/ener/files/documents/022_c_valentina_croiala_marius_nadolu_seif_bucharest_01-02-18.pdf
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măsuri de scădere a consumului, facilități de producție eficiente energetică și linii de 
procesare modernizate. 

În 2017, compania a lansat peste 20 de proiecte de investiții, însumând aproape US$41 
milioane, cu scopul creșterii eficienței operaționale și a produselor cu o valoare adăugată 
mare. 

Din punct de vedere operațional, noul echipament va sprijini programul ALRO de 
expansiune a gamei de produse cu o valoare adăugată mare, specifică industriilor de 
automobile și aeronave, însă va avea un impact direct și asupra consumului, crescând 
eficiența energetică a companiei. Mai mult decât atât, ALRO va crește cantitățile de metal 
reciclat, ceea ce va avea un efect pozitiv asupra mediului.  

Industria are un concept “Green Factory” (Fabrică verde) ce urmărește să folosească 
tehnologii verzi de ultimă oră care să permită companiei să producă produse de aluminiu 
cu o valoare adăugată mare. În puls, vor contribui la atingerea scopurilor ALRO de a ajunge 
la reziduuri-zero și emisii-zero. 

 În 2010, ALRO a cooperat cu BERD. În urma acestei colaborări, a fost efectuat un audit 
energetic, în care au fost identificate 16 proiecte cu impact asupra eficienței energetice și 
încă trei proiecte cu impact asupra calității produsului. 

Înainte de îmbunătățirea investițiilor, fiecare proiect este analizat în detaliu, pregătindu-se 
un dosar cuprinzător pentru fiecare proiect, incluzând obiectivele și beneficiile proiectului, 
cheltuieli de capital defalcate pe elemente de cost și timp, orarul de execuție, KPI(indicatori 
cheie de performanță) pentru fiecare investiție etc. 

Întregul program de investiție este administrat de o echipă de proiect integrată și urmărit 
prin mijloace oferite de instrumente informatice dedicate. Începând cu 2015, conform 
Directivei UE pentru Eficiență Energetică și legislației românești în vigoare pentru Eficiența 
Energetică, ALRO S.A. este auditată periodic de un auditor independent certificat de 
Autoritatea Națională de Reglementare în domeniul Energiei (ANRE). 

Consumul specific de gaze naturale a scăzut de cinci ori din 2003, iar consumul de energie 
a scăzut de peste două ori în aceeași perioadă.  

Link către prezentare 

https://ec.europa.eu/energy/sites/ener/files/documents/023_c_marian_cilianu_seif_bucharest_01-02-18.pdf
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SESIUNEA PLENARĂ DE ÎNCHEIERE 
Prezidată de Gabriel Friptu, Director General Adjunct, Ministerul Dezvoltării 
Regionale, Administrație Publică și Fonduri Europene, România 

 

Scurte prezentări ale președinților din sesiunile paralele 
Fiecărui dintre moderatori i s-a cerut să ofere mesajele cheie din sesiunile prezidate de 
fiecare – acestea pot fi regăsite mai jos. 

 

Sesiunea A: Atragerea investițiilor în eficiența energetică  

Dna. Diana Barzaglan,Comisia 
Europeană, a declarat că s-a alocat o 
perioadă considerabilă de timp pentru 
discutarea complexității sectorului 
rezidențial.  Una dintre problemele 
principale o constituie lipsa standardelor în 
dezvoltarea proiectelor și documentelor, 
astfel încât băncile și investitorii întâmpină 
dificultăți în a crede că economiile de 
energie generate vor constitui o sursă de 
venit constantă. Două dintre proiectele 
prezentate în sesiune s-au concentrat pe 
standardizare.  

Proiectul pentru Încrederea Investitorilor (ICP) a oferit un cadru pentru standardizarea 
modului în care sunt dezvoltate, documentate și măsurate proiectele de creștere a 
eficienței energetice. Setul de Instrumente pentru subscriere EEFIG oferă asistență 
instituțiilor financiare prin oferirea unui cadru comun pentru evaluarea investițiilor în 
eficiență energetică și analizarea riscurilor. 

Cel de-al doilea subiect discutat a fost nevoia de a stabili o legătură mai strânsă între toate 
părțile interesate din domeniu, permițând astfel ca toate aspectele unui proiect să poată fi 
abordate în  dezvoltarea și punerea sa în aplicare . Este important să fie implicat tot lanțul 
valorii în elaborarea și implementarea instrumentelor financiare.  

Un al treilea subiect discutat a fost nevoia de mai multă educare și formare în domeniul 
eficienței energetice. În acest context eficiența energetică ar trebui promovată ca fiind un 
stil de viață, o alegere pentru un stil de viață sănătos. Consumatorii sau clienții ar trebui 
să fie implicați de către bănci într-un mod proactiv (băncile să îi contacteze într-un mod 
mai proactiv). 
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Sesiunea B: Renovarea energetică a clădirilor publice și rolul ESCO  

Dl. Adrien Bullier, EASME, a subliniat 
patru puncte cheie ce reies din această 
sesiune. 

Primul a fost importanța unui cadru legal. 
Cu privire la acest aspect, s-au discutat 
două puncte cheie: deoarece vorbim despre 
clădirilor publice, achizițiile publice sunt 
esențiale. Proiectele ce se desfășoară prin 
Contractele de Performanță Energetică nu 
sunt proiecte obișnuite: acestea trebuie 
achiziționate într-un mod specific, și astfel 

trebuie ca procedurile de achiziție să fie adaptate. Cel de-al doilea aspect legal a privit 
contabilitatea: va fi sau nu va fi inclus în bilanț (ca datorie publică)? Timp de mulți ani ne-
am aflat într-o zonă gri; în septembrie am primit o clarificare de la EUROSTAT, mai pozitivă 
pentru EPC decât cea anterioară, însă încă așteptăm îndrumare, încă avem nevoie de 
reglementări naționale. 

Cel de-al doilea punct discutat a fost nevoia de a identifica și dezvolta proiecte, ceea ce 
necesită efort și bani. Au fost prezentate două proiecte care arată cum se face acest lucru 
în Portugalia și Bulgaria cu ajutorul facilităților de dezvoltare proiect. ELENA și banii 
administrați prin H2020 pentru PDA sunt disponibili pentru ajutor în această problemă. 
Cele două proiecte prezentate în această sesiune se concentrează pe ”ghișeul unic” 
pentru finanțare inteligentă în clădiri inteligente. Autoritățile locale nu au capacitatea de a 
dezvolta proiectele, au nevoie de sprijin, acest lucru fiind ceea ce o entitate la nivel național 
sau regional ar trebui să facă în numele acestora. 

Cel de-al treilea subiect de discuție a fost faptul că ESCO-urile necesită acces la finanțare. 
Acestea nu sunt bănci; pentru a obține bani trebuie să meargă la o bancă. Fondul Bulgar 
pentru Eficiență Energetică reprezintă clar un model bun, deoarece oferă împrumuturi și 
garanții companiilor ESCO. Aceștia oferă și refinanțare companiilor ESCO. Odată ce o 
companie ESCO are un contract în derulare, aceștia primesc bani gheață pentru viitoarele 
creanțe ale proiectului, permițând companiei ESCO să deruleze proiecte viitoare. 

Ce-l de-al patrulea subiect de discuție s-a concentrat mai mult pe situația din România și 
pe punctul de vedere al companiilor ESCO românești, care simt că rămân în urmă, mai 
ales în ceea ce privește cadrul legal , ce reprezintă primul pas în dezvoltarea pieței pentru 
ESCO. Din punct de vedere al prezentatorului, există clar o cerere ca autoritățile publice 
să dezvolte cadrul legal potrivit. 
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Sesiunea C: Eficiența energetică în sectoarele industriale și IMM-uri   

Dl. Zloltan Nagy-Bege, ANRE, a subliniat 
punctele cheie ale celor patru prezentări 
din cadrul sesiunii. 
 
Fondul Român pentru Eficiența 
Energetică (FREE) a fost dat ca un 
exemplu bun în asistarea sectorului 
industrial la finanțarea de proiecte pe baze 
comerciale. A finanțat 38 de proiecte cu un 
timp mediu de rambursare a creditelor 
acordate de 3,6 ani. 

 
Există încă multe probleme ce trebuie depășite (cu referire la prezentarea ARPEE). Au 
fost obținute câteva beneficii ale eficienței energetice, însă valorificarea  potențialului mare 
de creștere a eficienței energetice va necesita un acces mai bun la finanțare prin noi 
scheme de finanțare și prin noi instrumente de reducere a riscurilor investiționale. Acest 
lucru se va putea obține prin îmbunătățirea educației și a cunoștințelor părților interesate 
de eficiența energetică. În continuare, autoritățile publice trebuie să joace un rol mai activ 
în stabilirea schemelor de finanțare (de exemplu prin politici fiscale). Proiectele de eficiență 
energetică trebuie să fie tratate diferit între industriile mari și IMM-uri, precum și între IMM-
urile de mărimi variate (nevoi și competențe diverse). 
 
Activitățile ProCredit Bank subliniază tendința în creștere, concentrată pe eficiența 
energetică,în răndul unor IMM-uri, banca urmărind cu succes acest potențial prin 
portofoliul său de finanțare verde. 
ALRO e un exemplu bun de companie industrială care nu se concentrează doar pe 
beneficiile energetice directe, dar și pe beneficiile non-energetice derivate din proiectele 
de eficiență energetică. În ciuda prețurilor scăzute la energie, compania consideră 
investirea în eficiența energetică a fi un beneficiu clar, ce conduce și la productivitate 
îmbunătățită. În cazul ALRO, acest lucru a condus la o îmbunătățire semnificativă a 
competitivității companiei pe piață. 
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Reacții grup semnificativ de persoane interesate in domeniu 
Cristian Romeo Erbasu, Președinte,   Federaţia Patronatelor Societăţilor din 
Construcţii 

În sectorul privat de construcții, putem observa un portofoliu de investiții pe ultimii ani, în 
creștere. Există un interes clar pentru investiții și contractori, care acum au rolul de 
dezvoltatori imobiliari. Constructorii și contractorii s-au adaptat gradual cerințelor de piață. 
Cu toate acestea, piața nu este suficient de pregătită să se mute în zone opționale, cum ar 
fi eficiența energetică. 

Parteneriatele public private, de exemplu cu 
companii ESCO, nu funcționează bine și nu 
sunt încă sprijinite de un cadru legal 
suficient.  

În ceea ce privește consumatorii, aceștia 
sunt mai mult decât disponibili să cheltuie 
bani pe interior, decât pe exterior. De 
asemenea, merită menționat faptul că avem 
o populație îmbătrânită cu un apetit scăzut 
către gândirea pe termen lung.  

Acest lucru constituie o problemă în legătură cu investițiile cu o perioadă de amortizare 
lungă.  

Fluctuația prețurilor pieței creează confuzii atât în rândul investitorilor cât și donatorilor. 
Statul trebuie să fie implicat mai mult, să investească mai mult. Investitorii au nevoie de 
stabilitate. Trebuie să organizăm cooperare mai bună între toți actorii, deoarece situația 
curentă este haotică. 

 

Florin Dănescu, Președinte Executiv, Asociația Română a Băncilor (RAB)  

Dl. Dănescu a făcut referire la experiența 
vastă a dânsului în sectorul bancar, unde s-
a confruntat mereu cu oameni și companii 
care critică băncile. Acesta a declarat că 
băncile își fac doar datoria, verificând 
credibilitatea. Este nevoie de o cooperare 
și o înțelegere mai bună de ambele părți. 
Facem apel la cooperare pentru a 
îmbunătăți finanțarea eficienței energetice, 
o mai bună comunicare fiind unul dintre 
elementele cheie. 

Așa cum a menționat Dl. Erbasu, lipsește un cadru pentru parteneriatele public-private 
(PPP), iar sectorul bancar ar dori să participe în dezvoltarea acestui cadru și să creeze 
situații profitabile pentru sectoarele publice și cele private. Cadrul ar trebui să permită 
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sectoarelor publice și private să îmbunătățească eficiența și calitatea serviciilor.  

A subliniat nevoia de a standardiza piața, permițând băncilor să analizeze în mod adecvat 
cifrele aferente proiectelor energetice. Este nevoie de instrumente pentru a asigura că 
informațiile și cifrele sunt prezentate în mod corect. 

În ceea ce privește sectorul important al IMM-urilor, Dl. Dănescu a menționat că există 
600.000 de IMM-uri în total și că analiza globală a acestora arată că doar 15% dintre 
acestea se încadrează criteriilor de creditare a băncilor. Apare astfel necesitatea de a crea 
o piață pentru toate IMM-urile, nu doar pentru cei 15%. Dezbaterea despre IMM-uri ar trebui 
să înceapă de jos. 

Pentru a crea proiecte mai bune, trebuie să educăm atât consumatorii cât și furnizorii. Este 
nevoie de o discuție serioasă și de cooperare între toți partenerii, pentru a asigura atingerea 
potențialului maxim. 

 

Grigoris Krallis, Senior Sector Engineer, Departamentul Energetic, BEI 

EIB există în regiune din 2009 și a implementat 
un număr de proiecte în sectorul eficienței 
energetice. E important să subliniem aceste 
lucruri, precum și ceea ce BEI ar putea face în 
plus în regiune – în parte deoarece sesiunea 
matinală a menționat faptul că investițiile pentru 
eficiența energetică ale BEI se apropie de zero.  

De exemplu, în România, BEI a implementat 
deja proiecte de reabilitare termică a clădirilor 
rezidențiale prin intermediul municipalităților. 

Au fost investiți deja aproximativ €500 milioane. Acest lucru a avut loc prin intermediul unui 
împrumut direct prin intermediul unei municipalități. Cu toate acestea, și alte produse BEI 
ar putea sa fie aplicate în regiune. De exemplu, împrumuturi cadru prin intermediul 
împrumutării intermediare. Prin intermediul împrumuturilor intermediare, BEI poate 
împrumuta intermediarilor financiari, inclusiv băncilor comerciale, care apoi pot împrumuta 
clienții, nu doar persoane fizice, dar și IMM-uri și industrii și alte sectoare. Unul dintre 
produse este finanțarea proiectelor pentru eficiență energetică, ce reprezintă un tip de 
împrumut cadru prin intermediul căruia BEI împrumută băncile comerciale, însă în același 
timp împrumutul de la BEI este completat de o garanție oferită de Comisie. 

Programele de Asistență Tehnică pentru bănci, autorități publice și municipalități merită de 
asemenea menționate. Facilități specifice de AT pot ajuta băncile să își pună produsele pe 
piață și să le ajute să se alinieze cerințelor individuale ale BEI. ELENA, menționat de mai 
multe ori de-a lungul zilei, este un instrument important în a ajuta investițiile eficiente 
energetic. 

Dl. Krallis a menționat și Fondul European de Investiții (EIF), parte a grupului BEI. EIF se 
concentrează pe stabilirea unui ecosistem sustenabil al capitalului de risc în Europa, 
sprijinind inovația și antreprenoriatul. EIF lucrează cu fonduri de capital de risc ( acționând 
ca intermediar) ce sunt investite în IMM-uri de înaltă inovativitate tehnologică în fazele lor 
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timpurii și de creștere. 

În plus, Comisia Europeană împreună cu BEI au stabilit Centrul European de Consiliere în 
materie de Investiții. Centrul urmărește consolidarea mediului european de investiții și 
afaceri și este conceput pentru a acționa ca un singur punct de intrare la oferte 
cuprinzătoare de servicii de consultanță și asistență tehnică 

 

Radu Dudau, Director, Grupul de Politici Energetice 

Eficiența energetică în România s-a 
îmbunătățit substanțial începând cu anii 
2000, nu numai în contextul colapsului 
financiar, dar și datorită măsurilor și 
programelor eficiente introduse de sectorul 
energetic. Modelarea PRIMES efectuată în 
2016 arată o scădere cu 30% a intensității 
energetice până în 2030, însă va rămâne 
cu 25% peste media Europeană. 

Există însă o mare necesitate pentru 
îmbunătățirea diferitelor programe. 

Politicile publice trebuie să fie strategic legate de energie, inclusiv atenuarea sărăciei 
energetice. Este important și să luam în considerare cum să implicăm cetățenii în proces. 
Aceștia trebuie să fie respectați – și să aibă acces la mai multe informații cu privire la 
energia inteligentă etc. 

Mai mult decât atât, ar trebui luat în considerare faptul că există o necesitate mare în zonele 
rurale, în care locuiește 50% din populație. 

Dezbaterea în România se axează în mod constant pe modul în care statul poate 
sprijini/motiva/iniția investiții în eficiența energetică. Persoanele interesate din domeniu 
susțin mereu nevoia unui cadru investițional mai bun. 

S-a observat un progres, băncile au linii de credit pentru eficiența energetică, existând un 
progres și în sectorul eficienței energetice. Acest lucru dovedește un angajament în 
abordarea problemelor. Procesul de educare menționat ca necesar a început deja. 

Chiar și așa, piața eficienței energetice este blocată, având nevoie de condiții mai 
favorabile. 

Ar fi bine să existe politici care să sprijine în mod eficient eficiența energetică. Trebuie să 
continuăm axarea pe angajamentul deja stabilit și să gândim mai strategic. Trebuie să ne 
organizăm, ministerele ar trebui să lucreze împreună și să elaboreze o strategie comună. 
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Concluzii finale 
 

Tudor Constantinescu,  Consilier Principal al Directorului General Direcția 
Generală Energie, Comisia Europeană 

Într-o notă pozitivă înțelegem problemele cu care ne 
confruntăm, obstacolele și ceea ce e de făcut. 

Am văzut ceea ce oamenii fac în alte țări și cum au găsit 
soluții. 

Tranziția energetică este complexă, însă a început atât în 
România cât și în alte țări. Eficiența energetică este privită ca 
o soluție și trebuie să apreciem acești primi pași într-o notă 
mai pozitivă.  

Există încă eforturi majore care trebuie făcute, potențialul 
fiind mare. 

Emisiile CO2, creșterea numărului de locuri de 
muncă,creșterea economică sunt de asemenea factori 
stimulatori pentru îmbunătățirea eficienței energetice. 

Avem nevoie de discuții la masa rotundă pentru a debloca și depăși obstacolele și de a 
dezvolta împreună soluții bune și proiecte. 

 

Zoltan Nagy-Bige, Vice Președinte, Autoritatea Națională de Reglementare a 
Energiei Electrice (ANRE) 

Această conferință a evidențiat nevoia de a 
intensifica în mod adecvat cooperarea și 
comunicarea pentru a revizui cadrul pentru 
eficiență energetică în România.   

Eficiența energetică este cheia către case mai 
bune, reducerea sărăciei energetice, creștere 
economică și reducerea emisiilor CO2. 

 În cazul României, cifrele arată progres în 
ceea ce privește eficiența energetică. Ar trebui 

să folosim acest lucru pentru a crea precedentul unei dialog pozitiv și o interacțiune mai 
bună cu sectorul eficienței energetice. 

Dialogul de astăzi reprezintă un punct de pornire  pentru măsuri suplimentare. 
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